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سخنگوی اقتصادی اعلام کرد:
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درآمدهای دولت
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سرمقاله

شرایط کاهش 
نرخ ارز 

اطلاعات زیادی از سازوکار 
مرکز مبادله طلا و ارز ایران 
در دست نیســت. بنابراین 
تا جزئیات بیشتری از مدل 
کارکرد این مرکز منتشر نشود نمی توان اظهار نظر 
قطعی داشت. همچنین هیچ اطلاعاتی در رابطه 
با بازار متشکل ارزی نداریم. مشخص نیست چه 
اتفاقی قرار است برای سامانه بیفتد. اخبار جسته 
و گریخته ای وجود دارد که قرار است ارز 28 هزار 
و 500 تومان فقط برای کالاهای اساسی تخصیص 
یابد. هنوز جزئیات برنامه دولت مشخص نیست. 
ولی اگر این خبر که بانک مرکــزی از ارز 28 هزار 

و 500 تومان تا...

  کامران ندری، اقتصاددان
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وزیر ارتباطات خبر داد: 

رونق ۶۰ درصدی 
کسب و کار در پیام 
رسان های داخلی

با راه اندازی مرکز مبادله ارز و  طلا ترمز قیمت دلار کشیده می شود

عزم  دولت  برای ثبات  بازار ارز
صفحه3

صفحه2

رکوردزنی  اشتغال  صنعتی  در  پاییز 
وزیر   صمت:   در صادرات   غیرنفتی   از   برنامه   جلوتریم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت: قابلیت 
»اینترکانکشــن« یعنی رد و بدل کردن پیام بین 
پلت فرم های داخلی تا پایان سال عملیاتی می شود. 
عیسی زارع پور با اشاره به حمایت وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات از پلت فرم هــای داخلی برای 
اینکه بتوانند با نمونه های خارجــی رقابت کنند، 
افزود: در سایر حوزه ها نیز ایران سکو و پلت فرم های 
بومی خود را دارد و مردم در این بخش ســکوهای 
خارجی را نمی شناســند که این امر نشان می دهد 
ظرفیت های خوبی در این بخش در داخل کشــور 
وجود دارد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان 
اینکه پیام رسان های داخلی اعم از روبیکا، بله، ایتا، 
سروش پلاس، روزانه پذیرای میلیون ها نفر از مردم 
هستند، تاکید کرد: این پلت فرم ها آماده پذیرایی از 
همه مردم هستند لذا ما تمام زیرساخت های لازم را 
برای این پیام رســان ها فراهم کرده ایم. زارع پور در 
ادامه افزود: یکی دیگر از اقداماتی که در دست انجام 
است، به اصطلاح آماده سازی »اینترکانکشن« است. 
در قالب این رویه پیام رسان های داخلی می توانند 
بین خودشان پیام رد و بدل کنند. در قالب این رویه 
کاربر می تواند به پیام رسان مورد دلخواه خود اجازه 
دهد که از سایر پیام رسان ها برایش پیام ارسال شود، 
بنابراین این مساله در دســت اقدام است و تا پایان 
سال انجام می شود. وی با اشاره به انتقال کسب و کار 
های مردمی به پیام رسان های داخلی تاکید کرد: 
در حال حاضر بیش از ۶0 درصد از مردم و کسب و 
کارهایشان به پیام رسان های داخلی وارد شده اند و 
از این پیام رسان ها استفاده می کنند.  وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با اشاره به افزایش درآمد شرکت 

ملی پست برای جابجایی حجم...

اجتماعی

رئیس پلیس راهور فراجــا از برنامه ریزی برای 
هوشمند شــدن تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
خبر داد. ســردار ســید کمال هادیانفر درباره 
اســتفاده از تابلوهــای هوشــمند راهنمایی و 
رانندگی در معابر و تاثیر آن بــر ترافیک گفت: 
هوشمندسازی و اســتفاده از دانش روز یکی از 
مواردی است که در پلیس راهنمایی و رانندگی 
آغاز شده که از جمله آن می توان به اجرای طرح 
کروکی الکترونیک، استفاده از پهپاد در مدیریت 
ترافیک، ارائه خدمات شــماره گذاری و تعویض 

پلاک به شکل برخط و... اشاره کرد. 
در همیــن راســتا هوشمندســازی تابلوهای 
راهنمایی و رانندگی در معابر جزو مواردی است 
که فاز اول آن در کلانشهرها در دستورکار پلیس 
راهنمایی و رانندگی و دیگر دستگاه های مسئول 
قرار گرفته اســت. وی با بیان اینکــه تهران در 
استفاده از تابلوهای هوشمند پیشتاز بوده است، 

گفت: علاوه بر تهران در اصفهان، شیراز، مشهد 
و... نیز اقدامات قابل توجهی انجام شــده و البته 

اقداماتی نیز باقی مانده که باید انجام شود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا درباره 
اینکه آیا استفاده از چراغ های ال ای دی در تابلو 
نیز مورد توجه قرار خواهد گرفت یا خیر، گفت: 
از این چراغ ها نیز استفاده از خواهد شد، در بحث 
هوشمندســازی تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
باید مواردی مانند امکان به روزرسانی برخی از 
تابلوها در شــرایط متفاوت مد نظر قرار بگیرد و 
به عنوان مثال بتوان ســرعت مجاز را با توجه به 
وضعیت ترافیک در مســیرها به رانندگان اعلام 
کرد. هادیانفر ادامــه داد:  همچنین این تابلوها 
باید دید روز و دید شب را کامل کند و به گونه ای 
باشــد که درتمام ســاعات روز قابلیت رویت از 
سوی رانندگان را داشته باشد و بتواند به صورت 

هوشمند به آنان اطلاع رسانی کند. 

معاون سیما ضمن اشــاره به فرآیند تأمین فیلم ها 
و ســریال های خارجی بــرای پخــش از تلویزیون 
درآمدزایی صداسیما از بازار فیلم جشنواره فجر امسال 
را بی نظیر توصیف کرد. محسن برمهانی معاون سیما 
از واحد دوبلاژ سیما بازدید کرد. در این بازدید فرشید 
شکیبا مدیر واحد دوبلاژ نیز وی را همراهی می کرد. 
برمهانی در حاشــیه این بازدید درباره سرنوشــت 
برندهای تلویزیونی سازمان صدا و سیما بیان کرد: 
کسی در سازمان صداوسیما نمی خواهد برند خود 

را از دست بدهد.
وی درباره پخش فیلم های سینمایی ایرانی و خارجی 
در پایان هفته که برخی از آن ها در اغلب موارد تکراری 
هستند و اینکه چقدر به دلیل تحریم با محدودیت در 
این زمینه مواجه هستند توضیح داد: این نگاه درست 
نیست. سازمان صدا و سیما الان برای تأمین و آماده 
سازی آثار دوبله شده خارجی مسئله و معذوریت و 
مشکلی ندارد. در ست است که صدا و سیما تحریم 
شده است و اخیراً هم شنیدید که بازار فیلم جشنواره 
برلین اجازه نداده ســازمان صدا و سیما در این بازار 
حضور پیدا کند. اگر هــم در بازار فیلم برلین حضور 
نداشته باشیم به این معنی است که فیلم های کمتری 
می توانیم شناسایی و خریداری کنیم اما ما این را از 
روش های دیگر شناســایی آثار که حتی در همین 
بازارهاست و آثاری است که خود آنها هم خوششان 
نمی آید عرضه شود را پیدا می کنیم و از آنها استفاده 
و بهره برداری می کنیم. معاون ســیما با بیان اینکه 
مسئله ای به عنوان پخش فیلم های تکراری در این 
یکی دو سال اخیر نداریم اضافه کرد: ما سال گذشته 
۱۴5 فیلم نوروزی داشتیم و امسال ۱۷0 فیلم برای 
نوروز خواهیم داشت و این نشــان می دهد نمودار 
فیلم های سینمایی که پخش می کنیم در این سال ها 

و در نوروز چنین روند رو به رشدی داشته است.
وی در ادامه درباره روند دوبله آثار خارجی در نوروز 
۱۴02 توضیح داد: برای نوروز امســال ۱۷0 فیلم از 
سرتاسر دنیا برای مردم پخش می شود که شامل ۳0 
فیلم سینمایی جدید اســت و اغلب آنها سال تولید 
2020 است و از ۳0 کشور دنیا پخش می شود. اتفاقی 
که افتاده این است که کشورهایی که کمتر مورد توجه 
بودند و آثاری که کمتر در قاب رسانه دیده می شده 
است امسال از آنتن پخش می کنیم و از کشورهای 
آفریقایی، شرق آســیا خواهیم داشت. چند سریال 
خارجی هم برای ایام نوروز دوبله و آماده شده است 

که جدید هستند.
برمهانی در بخش دیگر اضافه کرد: شما در گذشته 
می دیدید که یک فیلم ســینمایی در یک روز دوبله 
می شــد چرا که گوینده ها دور هم این کار را انجام 
می دادند امــا حالا به دلیــل محدودیت های بعد از 
کرونا پروتکل ها و قواعدی را گذاشتیم که باید تعداد 
گوینده ها محدود باشند و این زمان دوبله را بیشتر 
می کند. در عین حال استودیوهای که کمتر در آنها 

کار می شد احیا شده اند و واحد دوبلاژ فعال تر شده 
است و طبق آمار رشــد 28 درصدی در حوزه دوبله 
داشتیم. وی همچنین بیان کرد: اتفاق دیگری هم 
رخ داده که ســاختاری اســت که دوبله در ساختار 
صداوسیما امر غیرمحتوایی دیده می شد. همچنان 
مرکز تولید و فنی حوزه پشــتیبانی این حوزه را بر 
عهده دارد اما مدیریت آن ذیل اداره کل تأمین برنامه 
آمده اســت و این یعنی ما اصالت را به محتوا و هنر 
می دهیم در حوزه دوبله. این تحول ســاختاری این 
نوید را می دهد که آثار باکیفیت تری داشته باشیم و 
سرمایه های ما که دوبلورهای ما هستند در مجموعه 
دوبلاژ صداوسیما تکریم بیشتری شوند. وی درباره 
اینکه چقدر سریال های درام توسط اداره کل تأمین 
رسانه و بین الملل به فروش رسیده است بیان کرد: 
امسال بازار فیلم جشنواره فجر به لحاظ درآمدزایی 
برای صداوسیما بی نظیر بوده است رقمی که فروش 
داشتیم و پیش قرارداد امضا شده و حتی بخشی هم 
دریافت شده در چند سال اخیر بی نظیر بوده است که 

هم در حوزه آثار تاریخی و درام بوده است.
معاون سیما درباره بازدید از واحد دوبلاژ صداوسیما و 
مشکلات معیشتی برخی از دوبلورها و ورود استعدادها 
به این حوزه عنوان کرد: در حوزه معیشت این عزیزان 
آنچه که مشخص است یک عزیز هنرمند باید یک 
زندگی نمی گویم لوکس اما معمولی داشــته باشد. 
ممکن است خیلی ها تصویرشان به سنت زندگی های 
لوکس برود اما نه می گویم زندگی معمولی که یک 
خانه ای را بتوانند اجازه کنند و هزینه اش را بپردازند 

فراهم کردنش برای هنرمندان وظیفه ماست.
وی اضافه کرد: همکارانم هم در یکی دو ماه گذشته 
مکاتباتی با من داشــته اند و مجوزهایی را گرفته اند 
و نشان می دهد که حواسشان هست و این را حتماً 
اجرایی خواهنــد کرد. اگر صداوســیما بخواهد در 
ورودی را به سمت استعدادها ببندند که عملاً خودش 
را خشکانده است اما نکته ای هست که الان گروه های 
مختلفی در دوبله در سطح کشور برای شبکه نمایش 
خانگی و دیگر جاها کار می کنند. ورود به واحد دوبلاژ 
صداوسیما اســتانداردهای بالاتری می خواهد برای 
همین هم کیفیت دوبله در اینجــا با بقیه بخش ها 
متفاوت تر است. دوبله زمانی با بهترین نقاط دنیا مثل 
ایتالیا مقایسه می شد وقتی چنین سطحی را نیاوریم 
نباید از این کیفیت عدل کنیــم و نیروی جوانی که 

می خواهد بیاید باید آن سطح را داشته باشد.
وی در پاسخ به ســوال مهر درباره آخرین وضعیت 
سریال های »موسی« و »ســلمان فارسی« و اینکه 
بودجه لازم برای تولید آنها وجود دارد؟ بیان کرد: در 
حال حاضر روند لازم برای این سریال ها پیش می رود.

برمهانی با اشاره به خبر جدیدی از سلمان فارسی هم 
گفت: این سریال سه فصل دارد بیزانس، ایران و حجاز 
تا پایان ســال تصویربرداری فصل بیزانس سریال 

سلمان تمام می شود.

سفیر ایران در اتریش گفت: فهرست تحریم های 
اتحادیه اروپا هیچ مبنایی در قوانین بین المللی 
ندارد. عباس باقرپورسفیر ایران در وین در توییتر 
خود در مورد تحریم های اخیر اتحادیه اروپا علیه 
ایران نوشت: فهرست تحریم های اتحادیه اروپا 

هیچ مبنایی در قوانین بین المللی ندارد.
وی در ادامه نوشــت: ایــن فقط یک اشــتباه 
محاســباتی دیگر اســت و علاوه بر این افزودن 
نام رییس گروه دوستی ایران و اتریش و )ایران 
و آلمان( با وجود تلاش های ممتاز وی حکایت 

از انحراف جدی از اصل گفت وگو دارد. شــورای 
وزیران امور خارجه اتحادیه اروپا روز دوشــنبه 
)یکم اســفند ۱۴0۱( پنجمین بسته تحریمی 
علیه ایران را در تداوم حمایت از اغتشاشات اخیر 

تصویب کردند.
در بسته تحریمی جدید، دو نهاد و ۳2 شخصیت 
ایرانــی، از جملــه وزرای فرهنــگ و آموزش و 
پرورش، مقامات اطلاعاتی و نمایندگان مجلس 
به اتهام آن چــه ارتباط با »ســرکوب امنیتی 

معترضان« عنوان شده تحریم شده اند.

معاون امــور زنــان و خانــواده رئیس جمهور 
گفت:لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و 
ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتارها اقدامات 
پسینی و پیشــینی دارد و امید است بررسی آن 

قبل از سال نو به پایان برسد.
انســیه خزعلی معاون امــور زنــان و خانواده 
رئیس جمهور در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره 
لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای 
امنیت آنان در برابر ســوءرفتارها کــه اخیراً به 
مجلس فرستاده شده و بررسی آن در دستور کار 
قرار دارد، در پاسخ به این سوال که پیشنهاد این 
لایحه از سوی کدام قوه مطرح شده است؟ گفت: 
پیشنهاد تدوین این لایحه از سوی دولت مطرح 
شد، البته همکاری های قوه قضائیه در طول این 
مدت کمک شــایانی کرد تا این لایحه با قوانین 

کشور و شرع مطابقت لازم را داشته باشد.
وی تصریــح کرد: این لایحه در حــال حاضر به 
مجلس فرستاده شده و کمیسیون های مختلفی 
آن را بررسی کرده اند، امید داریم بررسی آن پیش 
از فرا رسیدن سال جدید به نتیجه و فرجام برسد.
معاون امور زنــان و خانــواده رئیس جمهور در 
پاسخ به این ســوال که چرا اقدامات پسینی در 
این لایحه مد نظر قرار نگرفته و بیشتر موارد آن 
اقدامات پیشینی است؟ بیان کرد: در این لایحه 
هم اقدامات پسینی و هم اقدامات پیشینی وجود 
دارد، اما بخش هایی از این لایحه پیشــنهادی 
حذف شده چراکه از نظر قوه قضائیه آن مسائل 
تحت عنــوان کیفر و جرم به صــورت عام دیده 
شده و نیازی نبود که به صورت جداگانه در نظر 

گرفته شوند.

رییس مجلس خبرگان رهبری یادآورشد که هم 
دین ما و هم آرمان های انقلاب و ســنت و سیره 
پیامبر)ص( و ائمه به ما آموخته است که راضی 

نیستند حتی یکی از پیروان آنان گرسنه بماند.
به گزارش ایســنا، آیــت الله احمــد جنتی در 
سخنرانی افتتاحیه یازدهمین اجلاس مجلس 
خبرگان رهبری با اشــاره به مشکلات معیشتی 
مردم و شــرایط اقتصادی کشور اظهار کرد: هم 
دین ما و هم آرمان های انقلاب و ســنت و سیره 
پیامبر)ص( و ائمه به ما آموخته است که راضی 
نیستند حتی یکی از پیروان آنان گرسنه بماند. 
آنان مقید بودند که باید شــکم مردم سیر باشد. 
وی افزود: مبادا بچه های یتیم، زنان بی سرپرست 
و افراد بی بضاعت نتواننــد زندگی خود را تامین 

کنند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه 
باید لوازم  زندگی مردم فراهم شود، اظهار کرد: 
ما هم باید در جایی که می توانیم از افراد متمکن 
بخواهیم به مردم کمک کننــد تا مبادا افراد بی 

بضاعت نتوانند حداقل زندگــی را تامین کنند 
باید به داد مردم  رسید تا در محضر پیامبر )ص( 
و امام علی )ع( شرمنده نباشیم. رئیس مجلس 
خبرگان با یادآوری در پیش رو بودن سال  جدید 
گفت: از مسئولان  در قوای سه گانه می خواهیم 
با برنامه ریزی موثر و نظــارت جدی برای حل 
مشــکلات مردم تلاش کنند تا آنان با آراممش 
خاط بیشتری به استقبال ســال جدید که ماه 

رمضان مقارن شده بروند.
وی همچنین با قدردانی از مــردم  برای حضور 
در  راهپیمایی 22 بهمــن ادامه داد: این حضور 
غیرتمندانه اعلام وفاداری مردم نجیب به انقلاب 
بود که شکست دشمنان این ملت را کامل کرد و 
بهترین  راه شکرگزاری این  نعمت حضور، خدمت 
خالصانه و شــبانه روزی به مردم اســت. جنتی 
همچنین با گرامیداشت ماه شعبان، گفت: این 
ماه پرخیر و برکت، بهار عبادت است. از خداوند 
می خواهیم به همــه ما توفیق بهــره مندی از 

برکات این ماه شریف را عنایت کند.

رییس ســازمان غذا و دارو با اشــاره بــه وضعیت 
صادرات داروهای ایرانی، در عین حال درباره برخی 
درخواست هایی مبنی بر تاسیس داروخانه های دولتی، 
گفت: در کل با سیاست توسعه داروخانه های دولتی 
مخالفیم؛ چراکه داروخانه بخش خصوصی نمی تواند 

با داروخانه دولتی رقابت کند.
سید حیدر محمدی درباره وضعیت صادرات داروهای 
ایرانی، گفت: اگر شرکت های دارویی ما قوی باشند 
و بتوانند صــادرات انجام دهنــد، نقدینگی خوبی 
عایدشان می شــود. زیرا پول صادرات نقد است. در 
حال حاضر دارویی که کشــورهای دیگر به کشور ما 
صادر می کنند، پولش را نقــد دریافت می کنند. ما 
 هم زمانیکه صادرات انجــام دهیم، می توانیم پولش 

را نقد دریافت کنیم.
وی با بیان اینکه تقویت صادرات داروهای ایرانی به 
نفع کشور است، گفت: شرکت های داروسازی ما باید 
همت کرده و صادرات را تقویت کنند. البته مشکل 
شرکت ها هم این است که اعلام می کنند آنقدر توان 
نقدینگی مان پایین است که حتی نمی توانیم ماده اولیه 
برای تامین بازار داخلی تهیه کنیم، بنابراین صادرات 

هم نمی توانیم انجام دهیم.  
محمدی با بیان اینکه شــرکت های داروسازی که 
صادرات داشتند، نقدینگی شان را از طریق صادرات 
تامین می کنند، گفت: در حــال حاضر هم باید ابتدا 
نقدینگی شــان تامین شود تا رشــد کنند و بعد به 
دنبال صادرات روند و خودشان از محل فروش شان 
نقدینگی کسب کنند. زیرا صادرات نرخ ثابتی ندارد و 
از محل ارز و درآمد حاصل از صادرات شان می توانند، 

نقدینگی شان را تامین کنند.
محمدی در ادامــه درباره تاســیس داروخانه های 

دولتی و برخی درخواســت ها در این بــاره، گفت: 
آیین نامه قانونی ماده 20 داروخانه ها اعلام می کند که 
تاسیس داروخانه دولتی فقط در مراکز درمانی یعنی 
بیمارستان ها مجاز است که ما هم به بیمارستان ها 
مجوز تاســیس داروخانه ارائه می دهیم. برای بخش 
خصوصی هم داروخانه می دهیم، اما به شرطی که یک 

موسس داروساز معرفی کند.
وی بــا بیــان اینکــه در کل با سیاســت توســعه 
داروخانه هــای دولتــی مخالفیم، گفــت: زیرا هر 
داروخانه دولتی در تهران ممکن اســت حداقل 50 
تا ۱00 داروخانــه خصوصــی را از دور خارج کند و 
در شهرســتان ها هر داروخانه دولتی، اقتصاد 20 تا 
۳0 داروخانه خصوصی را فلج می کند. زیرا داروخانه 
دولتی توان مالی خوبی دارد، اما داروخانه خصوصی 
این توان را ندارد و مجبور به رقابت است،  اما نمی تواند 
با داروخانه دولتی رقابت کند و رقابت غیرمنصفانه ای 
اســت. بنابراین خواهش مان این است که دولتی ها 
درخواست داروخانه نکنند؛ چراکه مخالفت می کنیم. 
مگر اینکه بخش دولتی بخواهد در جای دورافتاده ای  
داروخانه دولتی تاسیس کند و بخش خصوصی در 

آنجا سرمایه گذاری نکرده باشد.
وی درباره وضعیت داروخانه های منتخب نیز گفت: 
هرچیزی باید نظام تشویق و تنبیه داشته باشد. نباید با 
داروخانه ای که شلخته است، داروی درست و حسابی 
ندارد، داروهایش تاریخ می گذرانند، آزادفروشی کرده 
و نسخه مردم را درست نمی پیچد، گران می فروشد و 
... با داروخانه ای که تمیز است و حرمت ارباب رجوع را 
نگه می دارد، داروهایش مرتب است و نسخه های مردم 
را مطابق با دستورالعمل ها به صورت بیمه ای محاسبه 

می کند، به صورت یکسان برخورد کرد. 

تحریم های اتحادیه اروپا یک اشتباه محاسباتی دیگر استهوشمندسازی تابلوهای راهنمایی و رانندگی در کلانشهرها

لایحه حمایت از زنان شامل اقدامات پسینی و پیشینی است

آیت الله جنتی: باید به داد مردم رسید

فعالیت ۱۵۰۰۰ داروخانه در کشور 

سياسیفرهنگی 

درآمدزایی بی نظیر تلویزیون از بازار »فجر«



اقتصاد2
ایران

فروش ربع ســکه در بورس 
متوقف شد

مدیر پروژه مرکــز مبادلــه ارز و طلا گفت: 
هفته آینده ۳۰۰ هزار ســکه ربع بهار آزادی 
در مرکز مبادله عرضه می شــود. با تصمیم 
بانک مرکزی عرضه ربع ســکه دربورس کالا 
متوقف شــد؛ بناســت هفته آینــده فروش 
 ربع ســکه در مرکــز مبادلــه طــلا و ارز از 

سرگرفته شود.
بر اســاس این گــزارش ۳۰۰ هــزار قطعه 
ربع ســکه در گام نخســت در مرکز مبادله 
عرضه می شــود کــه فرایند کشــف قیمت 
 نیــز براســاس مکانیــزم عرضــه و تقاضا 

خواهد بود.

تمام ارز پتروشیمی ها در مرکز 
مبادله ارز و طلا عرضه می شود

دبیــر انجمن صنفــی کارفرمایــی صنعت 
پتروشــیمی با اشــاره به تغییر شیوه عرضه 
ارز پتروشــیمی ها، گفــت: از امــروز و بــا 
راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا در کشــور، 
ارز پتروشــیمی ها با تمام توان در این مرکز 
عرضه خواهد شــد. احمد مهدوی ابهری با 
اشاره به اینکه ارز پتروشــیمی از نیما حذف 
نمی شــود، افــزود: روش عرضــه ارز تغییر 
می کنــد و از امــروز ارز حاصــل از صادرات 
 پتروشــیمی ها در مرکــز مبادلــه ارز و طلا 

عرضه می شود.
وی با تاکید بر اینکه در این روش عرضه، قیمت 
دیگر ثابت نیســت، ادامه داد: پتروشیمی ها 
ارز خود را برای رفع نیاز بــازار به طور کامل 
عرضه می کنند. مهدوی ابهری تصریح کرد: 
ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانــی، ارز حاصل از 
صادرات نفت، میعانات گازی و گاز اســت که 
به طور کامــل در اختیار دولت قــرار دارد و 
با توجه بــه اولویــت وزارت صنعت، معدن و 
 تجارت و بانک مرکزی برای واردات اختصاص

 پیدا می کند.
وی تاکیــد کرد: این برداشــت غلط اســت 
که ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانــی تنها برای 
واردات دارو و نهاده هــای دامی اســت؛ بلکه 
دولت بــا توجه به نیــاز کشــور، اختصاص 
 ایــن ارز را در دســتور کار خــود قــرار 

می دهد.
دبیــر انجمن صنفــی کارفرمایــی صنعت 
پتروشیمی با اشاره به اینکه وضعیت صادرات 
نفت در ســال جاری با افزایش همراه بوده، 
گفــت: ارز قابــل توجهی در اختیــار دولت 
اســت و می تواند به هر کالایــی اختصاص 
دهد. به ویژه واردات ماشــین آلات، کالاهای 
 واســطه ای و مواد اولیه تولید می تواند از این 

محل انجام شود.
مرکــز مبادلــه ارز و طــلای ایــران امروز 
سه شــنبه دوم اســفندماه ۱۴۰۱ طــی 
مراســمی در بانک مرکزی رونمایی شــد. 
 مرکز مبادله ارز و طلای ایران، دارای چندین 
تالار معاملاتــی و عرضه ارز و طــلا خواهد 
بود که در مرحله نخســت تالار ارز خدماتی 
و تالار حوالــه مرکــز مبادله ایــران در آن 
 گشــایش شــده و شــروع فعالیت خواهد 

داشت.
ایجاد مرجعیت قیمت، افزایش حجم معاملات 
رسمی و سهولت دسترســی متقاضیان بازار 
ارز و طــلا از مهم ترین اهــداف کلان مرکز 
مبادلــه ارز و طلای ایران اســت. این مرکز، 
همچنیــن در راســتای فعالیــت خویش، 
ابزارســازی و نهادســازی در بازارهای ارز و 
طــلا و تقویــت و بهینه ســازی حداکثری 
 زیرســاخت های فناوری اطلاعــات را دنبال

 خواهد کرد.

اخبار

وزیــر صنعت، معــدن و 
تجارت گفت: برنامه ریزی 
داشــتیم تا صادرات غیر 
نفتی کشــور طی امسال 
۵۰ میلیارد دلار باشد که 
تاکنون از این رقم فراتر رفته و تا پایان سال بیشتر 
هم می شود. سال گذشته ۴۵ میلیارد دلار صادرات 
غیر نفتی داشــتیم و تراز تجاری کشور با احتساب 

نفت مثبت ۳۰ میلیارد دلار است.
سیدرضا فاطمی امین در گفت وگوی تلویزیونی با 
بیان اینکه باید با کشورهایی تعامل داشته باشیم که 
بکر هستند، افزود: باید بین کسب  و کارهای ایرانی 
و خارجی ارتباط برقرار کنیم تا تلاطمات سیاسی 
بر دو کشور اثر منفی نگذارد بلکه بهبود دهنده نیز 
باشد. وزیر صمت گفت: طی یکسال گذشته ۱۲ بار 
با اتحادیه اوراسیا مذاکره کردیم. کشورهای عضو 
این اتحادیه در مجموع ۱۸۰ میلیون نفر جمعیت و 
۷۰۰ میلیارد دلار مبادلات خارجی دارند که بازار 

مناسبی برای ما است.
وی افزود: اکنون برای ۷۰۰ قلم کالا تعرفه ترجیهی 
داریم اما مذاکرات نهایی شــده تا برای ۷ هزار کالا 
تعرفه صفر شود. عضویت در شــانگهای و اوراسیا 
درآمدهای صادرات کشــور را جهــش می دهد. 
فاطمی امین گفت: تا ســال قبل تنها در ۵ کشور 
رایزن داشــتیم که اکنون به ۱۸ کشــور رسیده و 
نتایج مثبت آن در توسعه تجارت در آینده مشخص 

می شود.
وزیر صمت در ادامه درباره همکاری ایران با چین و 
توافقات در حوزه تجارت خارجی افزود: چین یک 
اقتصاد بســیار بزرگ دارد . ۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
دلار ارزش تجارت خارجی و ۱۷ هزار میلیارد دلار 
ارزش تجارت داخلی این کشــور است و در انواع و 
اقسام رشته های صنعتی و فناوری ورود کرده و تنوع 
محصول بالایی دارد بنابراین همکاری بین ایران و 

چین برای ما ارزشمند است.
فاطمی امین در ادامه با بیان اینکه نکته مهم دیگر 
این اســت که چین برای خودش جایگاه و شــان 
مستقلی دارد و دنباله رو کشورهای غربی نیست، 
گفت: ما دشمنان مشــترک داریم بنابراین توسعه 

تجارت دو کشــور اهمیت دارد. وی افزود: از اوایل 
امسال در حوزه های مختلف معدن، فولاد و ماشین 
آلات تفاهمات و مذاکراتی بین دو کشور انجام شده 
اســت و به طور مثال در حوزه مــس پروژه بزرگی 
تعریف شده که در صورت اجرا ظرفیت تولید مس 
تا یک میلیون تن می رسد و در بخش تامین ماشین 

آلات این طرح مذاکراتی با چین داشتیم.
وزیر صمت ادامه داد: در حوزه فولاد و صنعت خودرو 
هم مذاکراتی بین شرکت های ایرانی با شرکت های 
چینی انجام شده اســت همچنین در بحث موتور 
و لوکوموتیو قراردادهای خوبــی داریم که طی آن 
انتقال فناوری و ســاخت داخل هم انجام می شود. 
وی همچنیــن به وضعیت تجــارت خارجی ایران 
اشاره کرد و در این باره افزود: برنامه ریزی داشتیم 
تا صادرات غیر نفتی کشور طی امسال ۵۰ میلیارد 
دلار باشد که تاکنون از این رقم فراتر رفته و تا پایان 

سال بیشتر هم می شود.
فاطمی امین گفت: سال گذشته ۴۵ میلیارد دلار 
صادرات غیر نفتی داشــتیم و تراز تجاری کشور با 
احتســاب نفت مثبت ۳۰ میلیارد دلار است. وزیر 
صمت ادامه داد: صادرات غیر نفتی امســال ۱۷.۷ 
درصد بیشتر از سال قبل شده اســت و واردات به 
لحاظ وزنی ۷ درصد کاهش و به لحاظ ارزشی ۱۶.۹ 

درصد افزایش یافته که یعنی رشد صادرات بیشتر 
از رشد واردات بوده است.

وی افزود: رشد واردات هم در شــرایطی بوده که 
واردات کالاهای مصرفی ۸ درصد کم شده و واردات 
ماشین آلات ۵۱ درصد و مواد اولیه ۱۹ درصد بیشتر 
شــده، یعنی واردات به نفع تولید بــوده و در واقع 
سرمایه گذاری در تولید بیشتر شده است. همچنین 
رشد بخش صنعت ۴.۸ درصد و رشد سرمایه گذاری 

در ماشین آلات ۱۵ درصد بوده است.
فاطمی امین با بیان اینکه ما مشــکلات زیادی در 
معیشت داریم اما اتفاقاتی در بخش تولید و سرمایه 
گذاری افتاده که امید به آینده را بیشــتر می کند، 
تاکید کرد: رشد اقتصادی، میزان اشتغال و تولید در 

سال های آینده رشد خواهد داشت.
وزیر صمت افزود: اشتغال صنعتی در پاییز امسال 
بیــش از ۸ میلیــون و ۳۰۰ هزار نفر بــوده که در 
سال های گذشته بی نظیر بوده است. وی در ادامه 
همچنین درخصوص وضعیت کشور در تجارت با 
کشورهای همسایه گفت: در ۱۰ ماه نخست امسال 
صادرات به عراق ۲۳ درصد، ترکیه ۴۶ درصد، عمان 
۶۳ درصد، روسیه ۲۳ درصد و کشورهای آفریقایی 
بیش از ۲۰ درصد رشــد داشــته که نشان دهنده 

حرکت کشور در بخش صادرات است.

فاطمی امین ادامه داد: صادرات به چند دلیل برای 
ما اهمیت دارد. کارکرد نخست صادرات، تامین ارز 
برای رفع نیازهای وارداتی کشور و کارکرد حداکثری 
صادرات، اقتدار بین المللی است. وی تصریح کرد: 
زمانی می توانیم اقتدار داشته باشیم که کالاهایی 
صادر کنیم که کشــورهای کمتــری آن را صادر 
می کنند. سال گذشــته ۷۰ درصدی صادرات ما 
به روسیه محصولات کشاورزی بوده اما امسال ۶۰ 
درصد صادرات ما کالاهای صنعتی است. در روسیه 
کاتالیست های ایرانی، داروی ضد سرطان، قطعات 

خودرو و توربین های ایرانی می بینید.
وزیر صمت گفت: کارکرد سوم صادرات، ایجاد بازار 
برای تولید داخل است و در واقع صادرات، لوکوموتیو 
ساخت داخل خواهد شــد. اگر برای تولیدکنندگان 
ایرانی بازاری فراهم کنیم، تولید رشد می کند، اشتغال 
و درآمد ایجاد می شــود و بعد تقاضای خرید ایجاد 
خواهد شد و رکودی که ۱۰ سال درگیر آن بوده ایم از 
بین خواهد رفت. وی افزود: برای حمایت از این بخش، 
صندوق ضمانت صادرات را داشتیم، همچنین با ۱۲ 
کشور قرارداد بسته شده تا اعتبار اسنادی گشایش 
یابد. بین بانک هــای ایرانی و روســی ارتباط برقرار 

شده است.
فاطمی امین گفت: به هر طریق انتقال پول با تهاتر 
و روش های دیگر انجام می شود و تقریبا تحریم ها را 
شکست داده ایم البته تحریم ها کار را سخت کرده اما 
در میان مدت به نفع مــا خواهد بود. وزیر صمت در 
ادامه به موضوع خام فروشی در حوزه معدن اشاره 
کرد و در این باره افزود: اکنون تقریبا خام فروشــی 
نداریم. ۶۰۰ میلیــون تن ماده معدنی برداشــت 
می کنیم و تنها ۱.۷ درصد از مواد معدنی را به صورت 
خام صادر می کنیم و در عوض کلی مواد خام هم وارد 
کشور می شود اما شمش مس و فولاد صادر می کنیم 

که آن هم باید تبدیل به ورق و سپس صادر شود.
فاطمی امین همچنین درباره طرح شناســه کالا 
نیز گفت: بــا دو معضل کالاهای تقلبــی و قاچاق 
در بازار مواجه بودیم که اجرای طرح شناســه کالا 
این مشــکلات را تا حد زیادی کاهش داده است. 
وی افزود: هم اکنون ۳۰۰ میلیــون قطعه خودرو 
و ۱۸ میلیون لــوازم خانگی کد رهگیــری دارند. 
کد رهگیری اصالت کالا را مشــخص می کند که ۳ 

مرحله برای اجرای آن پیش بینی کردیم.

وزیر صمت: در صادرات غیرنفتی از برنامه جلوتریم

رکوردزنی اشتغال صنعتی در پاییز 
۱۸ میلیون لوازم خانگی کد رهگیری دارند

معامله پژو۲۰۷ دستی، حداقل 
۱۰۰میلیون ارزان تر از بازار 

با اتمام معامــلات ۱۰هزار خودروی پژو۲۰۷ 
دســتی در بــورس کالا، قیمــت میانگین 
۴۹۳میلیــون تومانــی برای ایــن محصول 
کشف شد که با احتســاب ۱۵درصد مالیات 
و هزینه هــای جانبی، قیمت تمام شــده به 

۵۷۲میلیون تومان رسید.
با اتمام معاملات ۱۰ هزار خودروی پژو۲۰۷ 
دســتی در بورس کالا، قیمت میانگین ۴۹۳ 
میلیون تومانی برای این محصول کشف شد 
که با احتساب ۱۵ درصد مالیات و هزینه های 
جانبی، قیمت تمام شده به ۵۷۲ میلیون تومان 
رسید. با مقایسه قیمت ۶۸۰ میلیون تومانی 
بــازار آزاد، می توان نتیجه گرفــت پژو۲۰۷ 
دســتی حداقل ۱۰۰ میلیون تومان ارزان تر 
از بازار آزاد به دســت خریداران از بورس کالا 

رسید.

اصناف مسوول گرانفروشی نیستند
رئیس اتاق اصناف تهران گفت: یکی از دلایل 
گرانی کالاها که فروشندگان صنفی را متهم 
به گرانفروشــی می کند، در حالی که مسئول 
آن نیست و فعالان صنفی فقط توزیع کننده 
گرانی هستند. علی توسطی در نشست سالیانه 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز و اتاق 
اصناف، اظهار داشت: ســه نوع کالای قاچاق 
در کشــور وجود دارد، بخشــی از آن ممنوع 
هســتند که شــرع، دین و قانون کشور آن را 
غیرمجاز معرفی کرده اند. وی افزود: بخشــی 
دیگر کالاهای مجاز هستند که برای ضروریات 
کشــور وارد می شوند و مشــابه آن گاهی به 
صورت قاچاق به دست مصرف کننده می رسد. 
توسطی تصریح کرد: سومین مورد کالای مجاز 
مشروط است که مربوط به اقلامی می شود که 
به دلیل تحریم ها با جایگزین کردن مسیر وارد 
کشور شده و گاهی قاچاق شناخته می شوند. 
رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه فرآیند 
قاچاق برای صنف شفاف نیست، تاکید کرد: 
اکنون در جهان سرمایه گذاری بر نیروی کار 
ارزشمندترین سرمایه گذاری است و بیشترین 
مشکل در کشور ناشــی از همین عدم آگاهی 
است، به همین دلیل چندگانگی برای جامعه 
صنفی به وجــود آمده و کالاهــای قاچاق با 
محصول داخلی و ایرانی توقیف می شــود که 

شرایط را برای اصناف سخت تر کرده است.
وی تاکید کرد: بسیاری از مشکلات ناشی از 
نداشتن تعریف مشخص درباره قاچاق است 
و این نگاه دو قطبی با تداوم هم اندیشی قابل 
تغییر اســت؛ زیرا ادامه این شرایط می تواند 
قیمت ها را افزایش دهــد. رئیس اتاق اصناف 
تهران با اشاره به نوسانات نرخ ارز اظهار داشت: 
اصناف متهم به گرانفروشی می شوند در حالی 
که مسئول آن نیســت، فعالان صنفی فقط 
توزیع کننده گرانی هستند، به این معنا که با 
دریافت بخشی از هزینه ها از مصرف کننده، آن 

را به دولت بازپرداخت می کند.

قیمت بنزین افزایش نمی یابد
نماینــده مجلس یازدهم گفــت: در صورتی 
که دولت توانایی لازم را داشته باشد سهمیه 
بنزین به هر کد ملی بدون افزایش قیمت اجرا 

خواهد شد.
هادی بیگی نــژاد نماینده مجلس یازدهم در 
رابطه با دریافت اشخاص فاقد خودرو از سهمیه 
بنزین گفت: چنین برنامه ای اجبار نیست و با 
توجه به اینکه همه افراد جامعه خودرو ندارند و 
از یارانه انرژی محروم مانده اند به همین دلیل 
اعطای ســهمیه بنزین به همه آحاد جامعه 
در صورتی که دولت توانایی پرداخت چنین 
یارانه ای را داشته باشد می تواند نظام سهمیه 

بندی را به عدالت نزدیک کند.
وی ادامــه داد: یارانه بنزین بــرای افراد فاقد 
خودرو ۱۵ لیتر در نظر گرفته شده است و از 
بنزین مازادی که دولت ذخیره سازی می کند 
این سهمیه به افراد فاقد خودرو تعلق می گیرد.

این نماینده مجلس در پاســخ بــه اینکه آیا 
چنین اقدامی منجر به افزایش قیمت بنزین 
و یا کاهش سهمیه اشــخاص دارای خودرو 
نمی شود، گفت: نه تنها قیمت بنزین افزایش 
پیدا نمی کند، بلکه در ایــن برنامه به صورت 
دقیق عنوان شده است که تغییری در سهمیه 

بنزین اشخاص دارای خودرو ایجاد نشود.
وی در رابطه با فروش بنزین از سوی افراد فاقد 
خودرو گفت: نه تنها امکان فروش فراهم شده 
است بلکه افراد می توانند بنزین را به دولت نیز 

به فروش برسانند.
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ســخنگوی اقتصادی دولت از رشد ۶۰ درصدی 
درآمدهای دولت در ۱۱ ماهه امســال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: در بخش 
هزینه ها نیز هزینه های دولت ۵۲ درصد رشــد 
یافته است. سید احسان خاندوزی با ارایه گزارش 
مالی یازده ماهه دولت در ســال ۱۴۰۱ گفت: در 
این مــدت ۱۱۴۷ هزار میلیــارد تومان مجموع 
درآمدهای واریزی به خزانه دولت بوده که معادل 

۹۰ درصد مبلغ مصوب بودجه مجلس است.
وی با اعلام اینکه درآمدهای دولت در مقایسه با 
سال گذشــته ۶۰ درصد درآمدهای واریزی رشد 
داشته اســت، افزود: در بخش هزینه های بودجه 
نیز در این مدت ۱۱۵۴ هزار میلیارد تومان مجموع 
هزینه های دولــت بوده که در مقایســه با مدت 
مشابه سال گذشته ۵۲ درصد افزایش داشته است.

خاندوزی درباره پرداخت هــای عمرانی دولت نیز 
توضیح داد: در این مدت میزان پرداخت های عمرانی 
به ۱۰۴ هزار میلیارد تومان رسیده که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۸ درصد رشد داشته است. وزیر 
اقتصاد با یادآوری اینکه مانده بدهی دولت به بانک 
مرکزی در ۱۱ ماهه امســال به صفر رسیده است، 
گفت: به طور متوســط ماهانه ۱۱.۵ هزار میلیارد 
تومان از درآمدهای دولت صرف بازپرداخت اصل و 

سود اوراق  سال های گذشته شده است.
 

رشد نقدینگی به ۳۴.۱ درصد رسید
وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه به سیاســت 
های اقتصادی دولت برای کنترل تورم و نقدینگی 
اشاره کرد و افزود: با توجه به آمار بانک مرکزی، در 

دوازده ماه منتهی به دی ۱۴۰۱ رشد نقدینگی به 
۱/۳۴ درصد رسیده است که مثل سه ماهه پاییز 
امسال دارای کاهش بوده است. دولت در در شبکه 
مالی و نقدینگی دارای انضباط پولی است و از محل 
کسری بودجه و رشــد فزاینده کشور سال آینده 
شاهد شرایط بهتری در تورم خواهیم بود. وی بیان 
داشت: میزان تولید صنایع در دی ماه امسال نسبت 

به سال گذشته ۲/۷ درصد افزایش داشته است.
ســخنگوی اقتصادی دولت خاطر نشــان کرد: 
وضعیت بودجه عمومی دولت در ۱۱ ماهه امسال 
نشــان می دهد برخلاف برخی نگرانــی ها، تراز 
بودجه ضدتورمی بوده اســت به طوری که شدت 

رشد نقدینگی نیز کاهش یافته است.

رشد ۶.۷ درصدی تولید در ۱۰ ماهه امسال
ســخنگوی اقتصادی دولــت در ادامه بــه ارایه 
آماری از میزان تولید در واحدهای بزرگ صنعتی 
پرداخت و گفت: میزان تولید صنایع بزرگ در دی 
ماه ۱۴۰۱ نسبت به ماه مشابه سال قبل ۷.۲ درصد 
رشد داشته و رشد تولید در ۱۰ ماهه امسال نسبت 

به ۱۰ ماهه سال گذشته ۶.۷ درصد بوده است.
خاندوزی ادامه داد: در ۱۰ ماهه امسال بیشترین 
رشــد تولید برای بخش خودرو و قطعات با ۳۴.۵ 
درصد بوده است. منسوجات ۳۰.۹ درصد،ماشین 
آلات و تجهیزات ۲۹.۴ درصد،محصولات فلزی ۱۸ 

درصد،دارو ۱۰.۷ رشد داشته اند.
وی همچنین درباره دســتاوردهای سفر رییس 
جمهور به چین اظهار داشــت: در حوزه توافقاتی 
که در این ســفر قطعی و امضا شد که پس از سفر 

اجرایی شود، غیر از مساله تسهیل مبادلات ارزی 
و بانکی کشور و نیز نقش آفرینی بیشتر ایران در 
تامین امنیت انرژی چین، در مورد هشــت پروژه 
ســرمایه گذاری توافق قطعی و با جزئیات توافق 
صورت گرفت که با توجه به تاکید طرف چین بر 
حفظ محرمانگی توافقات، جزئیات آن اعلام نمی 
شود که در ماههای آینده در زمین اقتصاد ایران 
اجرایی می شود و شاهد اثر آن بر اقتصاد خواهیم 
بود. خاندوزی تامین امنیت انرژی چین و تضمین 
بازارهای انرژی برای ایران را فوری ترین دستاورد 
سفر چین دانســت که اثر خود را بر اقتصاد ایران 

می گذارد.

عرضه خودرو در بورس کالا ادامه می یابد
از سخنگوی اقتصادی دولت درباره عرضه خودرو 
در بورس کالا ســوال شــد کــه وی توضیح داد: 
نظر فعلی وزارت صمت، شــورای عالی بورس و 
کمیســیون تلفیق بودجه مجلــس ادامه عرضه 
خودرو در بورس کالا است. خاندوزی توضیح داد: 
روش قرعه کشی در مقایسه با روش های دیگری 
چون عرضه رقابتی در بورس کالا هرکدام مزایا و 
معایبی دارد و سیاست گذار باید به تناسب اینکه 
در چه مقطع زمانــی کدامیک از ایــن روش ها 
بهترین نتیجه را به دنبال خواهد داشت، انتخاب 

کند.

تصمیم گیری درباره FATF با مجمع است
خاندوزی درباره تصمیم گیــری درباره عضویت 
ایران در گروه ویژه مالــی )FATF( با بیان اینکه 

مجمع تشــخیص مصلحت نظام و ســایر مراجه 
تصمیم گیر کشــور، در این زمینه تصمیم گیری 
لازم را داشته باشــند، افزود: دولت نیز با در نظر 
گرفته همه جهات روابط تجــاری خود را چه در 
همکاری ۲۵ ساله با چین چه عضویت در شانگهای 

و بریکس و سایر پیمانها انجام خواهد داد.

شاهد یک جنگ ارزی علیه مردم ایران 
هستیم

سیاســت های جدید ارزی دولــت، محور دیگر 
سوال خبرنگاران از ســخنگوی اقتصادی دولت 
بود که اینگونه توضیح داد: بد خواهان مردم ایران 
در ماههای اخیر از طریق هــراس آفرینی و القاء 
انتظارات تورمــی اقداماتی را صــورت دادند که 
منجر به تغییر رفتارها در داخل کشــور شد. وی 
افزود: ما شاهد یک جنگ ارزی علیه مردم ایران 
هستیم که شبکه های تلگرامی و کانال های قمار 
بازی و قاچاق ارز عددهایی را ساختند که اساسا 
با واقعیــت های صادراتی و وارداتی کشــور هیچ 

تناسب نداشت.
سخنگوی اقتصادی دولت به تشریح سیاست دولت 
ســیزدهم برای مهار ارز پرداخت و اظهار داشت: 
ما در زمینه مهار تورم چند دســته سیاست های 
اقتصادی داریم که نیازمند این بود که به شــکل 
همزمان اعمال شود و دولت هم از ابتدای روی کار 
آمدن، این مسیرهای متعدد را فعال کرد به نحوی 
که در همان هفت ماهه ابتدای شروع به کار دولت 
یعنی تا پایان اســفند ۱۴۰۰ موفق شد با سرعت 

بسیار خوبی تورم را کاهش دهد.

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق اظهار داشــت: عراق به زودی به 
سیستم سوئیفت متصل می شود که این مساله باعث می شود تا 

برخی از ابزارهای دورزدن تحریم ها را از دست بدهیم.
علی شــریعتی در گفت وگو با ایلنا در مورد تأثیــر تصمیم اخیر 
ایالات متحده مبنی بــر ایجاد محدودیت بــر ورود دلار از عراق 
گفت: باید توجه داشــت که ما تحت تحریم هــای ناجوانمردانه 
هستیم و همه تلاش می کنند با افزایش فروش نفت و بازگرداندن 
ارز آن به کشور، بخش منابع ارزی کشور را تقویت کنند. در این 
میان، عراق به عنوان دومین شــریک تجاری که ساختار بانکی 
سنتی دارد، همیشــه در دورزدن تحریم ها کمک کننده ما بود 

که تصمیم آمریکا باعث دشــواری در این روند شــد. وی گفت: 
به هر حال این تصمیم آمریکا بخشــی از واقعیت بازار ارز کشور 
است. همچنین باید توجه داشــت که عراق به زودی به سیستم 
سوئیفت متصل می شــود که آن نیز باعث می شــود تا برخی از 
ابزارهای دورزدن تحریم ها را از دست بدهیم. البته تمام مسولان 
 سعی دارند تمام داشــته ها در بخش ارزی را وارد بازار کرده تا به 

آرامش برسد.
این عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق تصریح کرد: باید توجه داشت 
که فارغ از سیاســت های پول و بانکی، اقدامــات دولتمردان در 
راستای تسهیل ورود و خروجی ارز و سهولت در وصول مطالبات یا 

داده-ستانده است. تلاش برای آزادسازی منابع بلوکه شده یا اقدام 
مناســب در اتصال بانک های ایران و روسیه در همین راستاست. 
البته باید ارزش این اقدامات را نیز محاســبه کرد، روسیه قطعا با 
فروش بالای نفت و گاز خود، مشکلات ما را درک نخواهد کرد. اما 
اگر بتوانیم مبادلات تجاری با چین و عراق را تسهیل کنیم به نفع 
کشور است که متاسفانه در مورد چین هنوز جزییات توافقنامه ها 

منتشر نشده است.
شریعتی با اشاره به سیاســت جدید بانک مرکزی در تخصیص 
ارز ۲۸.۵ هزار تومانی گفــت: روزگاری تصمیم آقای جهانگیری 
در تخصیص ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی را به سخره می گرفتند، 

در حالیکه رانت و فساد ارز ۲۸.۵ هزار تومانی بسیار بیشتر از نرخ 
ارز ترجیحی قبلی است. هر روز مقامات از کشف نرخ ارز صحبت 
می کنند اما هنوز نتیجه نداده و کسی هم پرسشی از آقای دکتر 

در مورد نتیجه جراحی اقتصادی و نرخ ارز ترجیحی نمی کند.
وی افزود: متاسفانه رانتخوارنی که از ارز ترجیحی ارتزاق می کنند 
با افزایش نرخ ارز در بازار آزاد در سیستم چندنرخی ارز سود آنها 
هم افزایش می یابد و بنابراین پشت آن هستند. باید توجه داشت 
که در این شرایط اقتصاد، صادرکنندگان، چوب رانت خواران را 
می خورند. با این وجود امیدواریم امید به کشور برگشته و کسب و 

کار ها دوباره رونق بگیرند.

خاندوزی: هشت پروژه با چین قطعی و نهایی شد

رشد ۶۰ درصدی درآمدهای دولت

صادرکنندگان، چوب رانت خواران را می خورند

عراق به سیستم سوئیفت متصل می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

دبیر انجمن حبوبات ایــران گفت: تجار در مبادی ورودی کشــور 
محصولات را با قیمــت متعارف بــه بنکداران می فروشــند؛ اگر 
در بازار حبوبات نوســان قیمتی وجود دارد موضــوع به مدیریت 
و نظارت بر بــازار بر می گردد. در چند ماه اخیر شــاهد نوســانان 
قیمتی در بــازار حبوبات هســتیم. عمومــاً حبوبــات جایگزین 
مناســبی برای گوشــت و مــواد پروتئینی هســتند. بــا افزایش 
 قیمــت انواع گوشــت در بــازار، به نظر می رســد بــازار حبوبات 

داغ شود.
ســید عبدی افتخاری، دبیر انجمن حبوبات ایــران گفت: انجمن 
حبوبات ایران متولی تأمین بازار اســت. برخــی تأمین کنندگان 
تولیدکننده و صادرکننده بخشی هم واردکننده هستند. وی افزود: 
تجار در مبادی ورودی کشــور محصولات را بــا قیمت متعارف به 
بنکداران می فروشند. اگر در بازار حبوبات نوسان قیمتی وجود دارد 
موضوع به مدیریت و نظارت بر بازار بر می گردد. او ادامه داد: گاهی در 
سطح جهان شاهد کاهش و افزایش قیمت ها هستیم اما این نوسان 

از ۵۰ تا ۱۰۰ دلار در تن بیشتر نمی شود.
دبیر انجمن حبوبات ایران بــا بیان اینکه در نوســان قیمتی بازار 

فعلی حبوبات ایران واســطه ها نقش دارند، گفــت: البته در کلان 
از نگاه تجار، بازار حبوبات آرام اســت و این آرامــش را باید حفظ 
کرد. پیش بینی می شــود بازار بدون مشــکل تأمین باشد زیرا به 
اندازه کافی محصول حبوبات در کشــور موجود اســت. افتخاری 
در پاســخ به این پرســش که چرا در یک ماه گذشــته حبوبات با 
قیمت نامتعارف به دســت مصرف کننده می رســد، گفت: در این 
باره باید از ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان 
 و ناظران بــازار موضــوع پیگیــری شــود. کالا به انــدازه کافی

 موجود است.
دبیر انجمن حبوبــات ایران در پایــان اظهار کــرد: وزارت جهاد 
کشــاورزی ثبت ســفارش ها را ادامه دهد و بانک مرکزی ارز مورد 
نیاز را تخصیص دهد بازار حبوبات تا اردیبهشــت بدون مشــکل 
تأمین اســت. افتخاری در ادامه به آمار واردات حبوبات اشاره کرد 
و گفت: ســال ۹۹ حدود ۸۶ هزار تن انواع حبوبــات از انواع لوبیا، 
عدس، نخود و باقالا وارد کشــور شــد. وی عنوان کرد: نخود در دو 
نوع معمولی و رنگی )ســیاه( وارد شــده و نخود رنگــی در داخل 
به لپه تبدیل می شــود. دبیر انجمن حبوبات ایران بــا بیان اینکه 

ســالانه ۲۵۰ هزار تن حبوبات وارد می شــود، یادآور شد: در واقع 
 ۳۰ درصد نیاز کشــور به وســیله واردات تأمیــن و باقی در داخل

 تولید می شود.
افتخاری با اشاره به آمار واردات سال ۱۴۰۰ اضافه کرد: سال گذشته 
۱۹۴ هزار تن انواع حبوبات وارد کشور شد که این عدد امسال در ۹ 
ماهه نخست ســال حدود ۱۶۲ هزار تن بوده است. وی گفت: پیش 
بینی می شود تا پایان ســال این عدد به ۲۵۰ هزار تن برسد. دبیر 
انجمن حبوبات ایران درباره وضعیت صادرات هم گفت: ســال ۹۹ 
حدود ۳ هزار و ۵۰۰ تن حبوبات به کشــورهای همسایه از جمله 
عراق، پاکستان و افغانستان صادر شــد. سال گذشته آمار صادرات 
حبوبات به میزان سال ۹۹ بود و امسال تا پایان آذر هم ۳ هزار و ۳۰۰ 

تن حبوبات از بنادر کشور صادر شدند.
افتخاری درباره حبوبات صادراتی اظهــار کرد: نخود، لوبیا چیتی و 
باقالا از محصولات صادراتی کشور هســتند. حبوبات تازه شرایط 
صادراتی خوبی دارند. هنگام کشت این محصولات در کشور مازاد به 
کشورهای همسایه صادر شده و در هنگام برداشت این محصولات 

در کشورهای همسایه محصولات تازه وارد ایران می شوند.

واسطه ها دلیل گرانی در بازار حبوبات 
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معاون وزیرکار گفت:طبق آمار بیش از ۸۰درصد افراد 
آموزش دیده در محیط واقعی کار جذب بازار کار می 
شوند و طرح مهارت آموزی باعث افزایش بهره بری 

ملی می شود.
غلامحسین حسینی نیا, معاون اشتغال وزارت کار با 
اشاره به کاهش عمر مهارت ها در اشتغال آینده گفت: 
توسعه تولیدات با کیفیت و ارتقاء بهره وری را با تربیت 
نیروی انسانی ماهر می تواند عملیاتی شود به شرطی 
که به روز رسانی مهارت در دستور کار باشد.  وی گفت: 
در رویکرد جدید ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 
تقاضامحوری آموزش های مهارتی جایگزین عرضه 
محوری شده است و آموزش ها متناسب با نیاز بازار 
کار به خصوص بر اساس نیازسنجی صنایع ارائه می 
شود. وی با بیان اینکه نیروی آراسته به مهارت روز به 
هیچ عنوان بیکار نمی ماند، اظهار داشت: باید گلوگاه 
های اشتغال را شناسایی کنیم تا بتوانیم متناسبت با 

آن نیروی ماهر تربیت کنیم.
معاون وزیر کار با بیان اینکه تقریبا دو ســوم دانش 
آموزانی که در سال ۲۰۱۶ مدرسه را شروع کرده اند، 
در مشاغلی که هنوز وجود ندارند، کار خواهند کرد، 
افزود: با توجه به پیچیدگی های عصر حاضر و مقوله 
آینده مشاغل و مشاغل آینده که متأثر از تکنولوژی 
های روز و روند پر شتاب آن است، عمر سودمند مهارت 
ها بسیار کوتاه است و از این رو نیازمند کسب آموزش 
های مهارتی ضمن کار در صنایــع و ارتقاء مهارت و 
فعالیت حرفه ای کارکنان و افزایش کیفیت تولیدات 

ملی می باشیم.
وی گفت: سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور به 
عنوان متولی اصلی مهارت آموزی در کشــور، نقش 
حلقــه بیــن اســتارت آپ ها و scale up را با ارائه 

آموزش های مهارتی بر اساس نیاز این بخش در جهت 
تولید محصولات و خدمات در مقیاس بالا ایفا می کند.
حســینی نیا، مهارت آموزی را هنر ایجاد و پایداری 
اشتغال برای جوانان و همچنین، هنر تبدیل علم نافع 
به عمل صالح برشمرد و افزود: اولیا و انبیای خداوند نیز 
به یک هنر و مهارتی آراسته و حرفه ای را پیشه کردند. 
وی طرح های کهاد، نخلستان و محیط کار واقعی را از 
برنامه های جدید سازمان عنوان و اضافه کرد: در طرح 
کهاد، دوره های آموزشی تلفیقی یا هیبریدی مهارتی 
همزمان با آموزش های کلاسیک، برای دانشجویان 
در نظر گرفته می شود که شامل ۵۴۰ساعت آموزش 

معادل ۱۸واحد درسی است.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای گفت: در طرح 
نخلســتان نیز برای فارغ التحصیلان دانشگاهی که 
رشته های تحصیلی آنها در بازار کار، مشتری ندارد نیز، 
طرح آموزش مهارتی در حوزه های فناوری اطلاعات و 
ارتباطات در قالب دوره های ۶ماهه و یک دوره سه ماهه 
کارورزی در مراکز پارک علم و فناوری و توسعه مهارت 

پیش بینی شده است.
معاون وزیر کار، بهترین نوع آمــوزش را آموزش در 
محیط کار واقعی خواند و افــزود: تجربه و مطالعات 
نشان می دهد که بهترین شــیوه آموزشی، آموزش 
در محیط واقعی کار است و ۳۰درصد از آموزش های 
مهارتی ارائه شده از طریق این ســازمان به صورت 
تئوری و 7۰درصد به صورت عملی است. وی اضافه 
کرد: افراد در آموزش محیط واقعی کار به واحدهای 
کارگاهی معرفی شده و تحت پوشش بیمه حوادث 
قرار می گیرند. طبق آمار بیش از ۸۰درصد این افراد 
جذب بازار کار می شــوند و این طرح باعث افزایش 

بهره بری ملی است.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرکزی دامداران ایران 
از رسیدن زیان دامداران در تولید هر کیلوگرم شیر 
به مرز ۴ هزار تومــان خبر داد و گفــت: دامداران با 
کمبود عرضه و افزایش قابل توجه قیمت در برخی از 
نهاده های خوراک دام مواجه شده اند. فرهاد اکبری، 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرکزی دامداران ایران، با 
بیان اینکه روند افزایش هزینه های تولید در صنعت 
دامپروری کشور شتاب گرفته، افزود: بیش از همه، 
این افزایش هزینه حاصل رشد قابل توجه قیمت در 
نهاده های خوراک دام است. به گزارش اقتصاد آنلاین، 
وی ادامه داد: دولت برای دامداران نهاده های خوراک 
دام، سهمیه با نرخ مصوب تعیین کرده است، اما مدت 
هاست این ســهمیه به میزان نیاز دامداران تأمین 
نمی شــود. به گفته اکبری؛ در حال حاضر دامداران 
بخش عمده نیاز خوراک دام خود را از بازار آزاد تأمین 
می کنند. وی وضعیت عرضه نهاد های خوراک دام در 
بازار را نیز بسیار نامناسب توصیف کرد و گفت: کمبود 
نهاد ه های خــوراک دام به وضوح در بازار احســاس 
می شــود و این کمبود خود را با کاهش عرضه نشان 
داده و به شدت بر قیمت ها اثر گذاشته است. اکبری از 
نمونه های کمبود و کاهش عرضه نهاد ه های خوراک 
دام که قیمت آن رشد قابل توجه داشــته، را نهاده 
خوراک دام کنجاله ســویا عنوان کرد. رئیس هیئت 
مدیره اتحادیه مرکزی دامداران ایران گفت: در نتیجه 
کمبود و کاهش عرضه، قیمت هر کیلوگرم کنجاله 
سویا به بیش از ۲۲ هزار تومان رسیده، در حالی که 
قیمت مصوب آن ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان اســت، به 

عبارت دیگر قیمت کنجاله سویا در بازار به حدود ۶ 
هزار تومان بیش از قیمت مصوب رسیده است.

اکبری نتیجه این افزایش قیمت ها را بالا رفتن قابل 
توجه هزینه تولید محصولات دامی دانست. وی اعلام 
کرد: در حال حاضر قیمت تمام شــده هر کیلوگرم 
شــیرخام به بیش از ۱۵ هزار و ۸۰۰ تومان رسیده 
است. اکبری تصریح کرد: افزایش هزینه تمام شده 
تولید در حالی است که، هر کیلوگرم شیر از دامداران 
به طور متوسط ۱۲ هزار تومان خریداری می شود، به 
عبارت دیگر هم اکنون دامداران در تولید هر کیلوگرم 
شیرخام در حدود ۴ هزار تومان زیان می کنند. رئیس 
هیئت مدیره اتحادیه مرکزی دامداران ایران معتقد 
اســت؛ با این اوصاف نمی توان آینده روشنی را برای 

صنعت دامپروری کشور متصور شد.
اکبری وضعیت کنونی صنعت دامپروری کشــور را 
خطرناک توصیف و پیش بینی کرد: اگر مســئولان 
سیاســت گذار برای گذر از بحران صنعت دامپروری 
کشور اقدام مؤثر نکنند، افزایش یکباره آمار تعطیلی 
دامداری ها قطعی و افت قابل توجه تولید محصولات 
دامی محتمل اســت. گفتنی اســت، در هفته اخیر 
اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور ایران در 
نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده است: 
علاوه بر توقف حدود ۲۵ فروند کشتی کالا های اساسی 
متعلق به بخش خصوصی در انتظــار تخصیص ارز 
)حدود ۶۰۰ میلیون یورو(، بیش از ۱. ۵ میلیارد دلار 
نهاده های دامی که در گمرکات کشور کوتاژ شده، بیش 

از دو ماه است که منتظر تخصیص ارز نیمایی است.

مدیــرکل دفتــر بازرگانــی داخلــی کالاهــای کشــاورزی از برگزاری 
نمایشــگاه عرضه مســتقیم کالاهای اساســی و ضروری در ایــام پایانی 
ســال جاری و ماه مبارک رمضان خبر داد. شــهیاد آبنار قائــم مقام معاون 
وزیر و مدیرکل دفتــر بازرگانی داخلــی کالاهای کشــاورزی از برگزاری 
نمایشــگاه عرضه مســتقیم کالاهای اساســی و ضروری در ایــام پایانی 
ســال جاری و ماه مبــارک رمضان خبــر داد و گفــت: این نمایشــگاه از 
۱۸ تا ۲۸ اســفند ماه به مدت ۱۰ روز در سراســر کشــور برگزار می شود 
 که قیمــت کالاهای عرضه شــده در آن ۱۰ درصــد کمتــر از قیمت بازار

 خواهد بود.
وی محل برگزاری این نمایشــگاه در تهران را بوستان ولایت، خلیج فارس، 
مصلی تهران، حکیمیه و مناطقی دیگر اعلام کرد و یادآور شــد: کالاها در ۲ 

گروه اساسی و ضروری عرضه می شود. مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای 
کشاورزی خاطرنشان کرد: کالاهای عرضه شده در نمایشگاه عرضه مستقیم 
اقلام  اساسی و ضروری شامل روغن نباتی، برنج، شکر، گوشت قرمز، گوشت 
مرغ، خرما، ماهی، صیفی جات )پیاز و ســیب زمینی( و انواع میوه ها اعم از 

پرتقال و سیب است.
وی ادامه داد: در این نمایشــگاه ســایر اقــلام غذایی از جملــه ماکارونی، 
کنسروجات، رب گوجه فرنگی، آجیل، شــیرینی، کیک، کلوچه، شکلات، 
انواع شــیرینی، آب معدنــی، لبنیات و حبوبــات نیز عرضه خواهد شــد. 
آبنار تصریح کرد: این نمایشــگاه با هــدف اثرگــذاری در تعیین تقاضای 
 جامعه هدف و دسترســی آســان آحاد مردم به مایحتاج ضــروری برگزار 

خواهد شد.

ابوالقاسم شیرازي، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک تهران در 
خصوص نقش پوشاک در اقتصاد کشور گفت: ۱۸ هزار عضو داراي پروانه کسب در 
سطح شهر تهران، وجود بالاي ۳۵ هزار تولیدکننده و فروشنده پوشاک در استان 
تهران و بالاي ۵۰ هزار تولیدکننده پوشاک فعال بنگاه هاي کوچک و متوسط در 
سطح کشور نشان دهنده حجم بزرگ این صنف زیرمجموعه صنعت نساجي 

کشور است که اشتغال بزرگي را فراهم کرده است.
ابوالقاسم شیرازي، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک تهران 
با تاکید بر این موضوع که بازار پوشاک به این دلیل که تابع فصول و همچنین 
وضعیت مد است شرایط متفاوتي دارد ادامه داد: در دوران شیوع ویروس کرونا 
بیشترین آسیب را صنعت نساجي و پوشاک متحمل شد. به این دلیل که کالا بعد 
از تولید باید به فروش برسد؛ اما تعطیلي هاي مکرر و طولاني که به دلیل شیوع 
ویروس پیش آمده بود، باعث آسیب و ضرر و زیان بالا براي صنعت نساجي کشور 

شد.
وي افزود: در کنار تعطیلي هاي کرونا پدیده فروش پوشاک توسط دستفروش ها 
و بساط گستري هم که از گذشته وجود داشت در این زمان بیشتر شد و موجب 

افزایش آسیب به فروشندگان شد. باید در نظر داشت موضوع فروش از طریق 
دســتفروش ها حتي فروش اینترنتي، تا حدي به تولیدکننده کمک مي کند؛ 

اما همان طور که اشاره شد موجب اختلال در کار برخي فروشندگان مي شود.
شیرازي با ذکر این موضوع که بازار پوشاک باید از آبان تا دي ماه هر سال رونق 
بیشتري داشته باشد ادامه داد: حالا مدت ها پس از خاتمه شیوع کرونا و تعطیلي 
هاي متعدد، بازار پوشاک و البته صنعت نساجي با دو مشکل بزرگ دیگري به نام 
رکود بازار و تورم مواجه است که تولیدکننده، فروشنده و مصرف کننده را درگیر 
خود کرده است. به همین دلیل تقاضا براي خرید محصولات نساجي و به خصوص 
پوشاک خصوصا در دو سال اخیر بســیار کم شده و موجب تعطیلي بسیاري از 
واحدهاي تولیدي شده است. بنابراین براي بهتر شدن این صنعت و بازار پوشاک، 

دولت باید فکري به حال کاهش قدرت خرید مصرف کننده داشته باشد.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک تهران گفت: در روزهاي اخیر 
اکثر فروشندگان پوشاک اقدام به فروش فوق العاده کردند این نشان دهنده کاهش 
فروش است و اگر با این روش هم محصولات آنها فروخته نشود در روزهاي پایان 

سال پدیده بساط گستري افزایش چشمگیري خواهد داشت.

معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: بخش صنعــت برای تولید و عرضه 
کالا، از تــورم و افزایش نرخ اســتقبال نمی کند، 
زیرا با نگاه بلندمدت منفعتی برای این بخش به 

همراه ندارد.
»محمدمهدی برادران« در نشست سالیانه ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز و اتاق اصناف 
ایران با بیان اینکه دولت با ای دو نهاد یک خانواده 
محسوب می شوند، اظهار داشــت: در بازرگانی 
داخلی، توزیع شفاف کالا و رضایت عمومی به طور 
مداوم رصد می شود و اکنون ناترازی سیاست های 
ارزی دولت مشــکلاتی را در این بخش به وجود 

آورده است.
وی با تاکیــد بر اینکه این سیاســت ها به کالای 
در بازار نیز تســری پیــدا کرده اســت، تصریح 
کرد: بانک مرکزی شــرایط فعلــی را محصول 
تحریک بازار در کشورهای همسایه و برنامه ریزی 
خارجی برای ضربه زدن به اقتصاد کشور همراه با 
جوسازی رسانه ای می داند، اما گله ای نیز وجود 
دارد که فعال نبــودن در بازارهای هم جوار برای 
 جلوگیری از شبیخون دشمن، مقابله را سخت تر 

کرده است.
برادران بــا بیان اینکه نباید ارز بــر کالا نیز تاثیر 
بگذارد، خاطرنشــان کرد: این روند حجم زیادی 
دردســر برای اصناف و تولیدکنندگان به وجود 
آورده و به همین دلیل این موضوع روز قرار گرفته 
اســت و نمی توان نســبت به همراهی برخی در 
این شــبیخون بی توجه بود. وی افزود: بخشی از 
تولیدکنندگان بدون تغییــر در نرخ مواد اولیه یا 
حقوق کارگر، کالا را دو برابر قیمت نهایی به دست 

مصرف کننده می رســاند و این مشکل با عرضه 
افزایشی کالا در بورس نیز افزایش یافته است.

برادران با تاکید بر اینکــه دولت به مردم و بخش 
تولید برای مبارزه با کاهش پول ملی وفادار است، 
تاکید کرد: ستاد مبارزه با قاچاق، در کنار کالا، ارز 
را هم مورد توجه قرار می دهد و بر همین اساس 
قوانین دقیق و شفافی نیز در این زمینه دارد که 
اگر با دقت مورد توجه قرار بگیرد به نتیجه مطلوبی 
دست پیدا می کنیم. وی با تاکید بر اینکه بخش 
صنعت با نگاه ببند مدت از تورم و افزایش قیمت ها 
استقبال نمی کند، اظهار داشــت: عده ای که به 
دنبال دلاریزه کردن اقتصاد کشور هستند، اعتقاد 
دارند در صورت افزایش ندادن قیمت محصولات، 
قاچاق عکس اتفاق می افتد یا واردات بی رویه بدون 
در نظر گرفتن نظارت رخ خواهد داد، این در حالی 
است که در. سال های اخیر نقش شبکه های غیر 

رسمی در کشور کنترل شد.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت با اشــاره به 
افزایش تولید هفت میلیارد نخ ســیگار در سال 
جاری گفت: تمرکز بر تولید و شفافیت موجب شد 
حجم بسیاری از محصولات داخل بازار به تولیدات 
داخلی اختصاص یابد البته همچنان کالای قاچاق 
در این بخش دیده می شــود، امــا کنترل خوبی 

صورت گرفته است.
وی تصریح کرد: در قطعــات یدکی خودرو ۵۰۰ 
میلیون کد رهگیری صادر شــد که پیش از این 
شفافیتی در این بازار وجود نداشت، اما کیفیت، 
خدمات پس از فــروش و ضمانت موجب کنترل 

بیشتر برای قاچاق این محصول شد.
برادران با تاکید بر اینکه امســال تمرکز در حوزه 

لوازم یدکی خودرو، لوازم خانگی و دخانیات بوده 
اســت، تاکید کرد: در این بخش شاهد افزایش 
تولید، رشد صادرات و ایجاد اشتغال بیشتر هستیم 
و در وضعیت مطلوبی قرار داریم و حوزه پوشاک، 
اقلام آرایش و بهداشتی، طلا و مواد غذایی نیز در 
اولویت قرار گرفته اند و به زودی در این حوزه ها نیز 

به موفقیت دست خواهیم یافت.
وی تاکید کرد: کمک به صنعت و اصناف را نباید 
اقدامی سلبی دانست، بلکه در قانون این موضوع 
با بیشترین اختیار تکلیف شده است و با شفافیت 
حداکثری باید از نظام توزیع رسمی دفاع کنیم و 
مبارزه با قاچاق را در صدر بدانیم، زیرا فروشنده 
کالای قاچاق بدون تعهد، ارائه ضمانت، پرداخت 
مالیات و حقوق دولتی در کنار فروشنده رسمی، 
کالا را به دست مصرف کننده می رساند که آسیب 

را به بخش قانونی وارد می کند.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت با بیان اینکه 
در سال جاری رکوردهای بسیاری شکسته شده 
است، خاطرنشان کرد: اشتغال به هشت میلیون و 
۳۳۰ هزار نفر رسیده است که رکورد جدیدی در 
یک دهه گذشته است، صادرات تا پایان سال از ۵۰ 
میلیارد دلار عبور خواهد کرد که رشد چشمگیری 
را رقم زده است که این روند افزایش تولید را نیز 

نشان می دهد.
وی تاکید کرد: برخلاف اقدام تورم زا، در حمایت 
از تولید ملی، صادرات داشــته که نشان می دهد 
فرآیند توسعه ای در کشور شکل گرفته و آمارها 
را صعودی کــرده اســت و امیدواریــم اهداف 
 تولید و حضور فعالانــه در بازار داخــل و خارج 

محقق شود.

با عبور قیمت دلار از مرز ۵۰ 
هزار تومان تصمیمات مهمی 
برای کنترل روند افزایشی این 
ارز گرفته شد. با اعلام بانک 
مرکزی، مرکــز مبادله طلا و 
ارز ایران رسما آغاز به کار می کند؛ این مهم بعد از آن به 
مرحله اجرا درآمده که در هفته های اخیر نرخ ارز نوسان 
شدید را ثبت کرده و به رکوردهای تاریخی رسیده است. 
همچنین با تصمیم بانک مرکزی فروش ارز با کارت ملی 
هم متوقف شد. محمدرضا فرزین در مراسم رونمایی از 
مرکز مبادله ارز و  طلای ایران، در تشریح سیاست های 
جدید ارزی این نهاد اظهار کــرد: یکی از برنامه های ما 
راه اندازی مرکز مبادله بود که کمی با تاخیر انجام شد و 
دلیل آن هم بحث های نرم افزاری بود و می خواستیم کار 

را با قدرت شروع کنیم.
وی افزود: در سال های قبل بخش عمده ای از ارز حواله ای 
در نیما عرضه می شد و این سیاســت ادامه داشت و در 
۵۰ روزی که من مســئولیت بانــک را گرفتم بیش از 
۶,۵ میلیارد دلار ارز به واردات کالا اختصاص دادیم که 
۴۰ درصد بیشتر از سال قبل است. در نیما نیز نرخ ارز 

تخصیص داده شده ۱7 درصد بیشتر شد ولی اثرات را در 
کالا نمی بینیم و نرخ ها بیشتر از ۱7 درصد افزایش یافتند.

فرزین گفت: نرخ الان بازار بــه دلیل انتظارات تورمی و 
عوامل مختلفی افزایش دایمی داشته است که بیشتر از 
سایت هایی با اهداف خاص دامن می گیرد. باید جایی را 
درست می کردیم که جایگزین بازار آزاد شود و به همین 
دلیل مرکز مبادله را راه اندازی کردیم. وی فرایند تعیین 
قیمت در مرکز مبادله را بصورت کشف قیمت روزانه اعلام 
کرد و گفت: از لحاظ منابع ارزی و تراز تجاری وضعیت 
خیلی خوبی داریم ولی چیزی که بازار را به هم  ریخته، 
تورمِ انتظاری است که کنترلش برای ما سخت است و 
ما باید از یک جایی به بعد آن را کنترل کنیم. رئیس کل 
بانک مرکزی همچنین اظهار کرد: نرخ بر اساس عرضه و 
تقاضا تعیین می شود. امروز رشد قابل توجهی در آمار 
ارز تخصیصی خواهیم داشت. در این مرکز ۶۸ نوع قلم 
خدماتی تأمین ارز انجام خواهد شد؛ مردم برای دریافت 
این ارز باید به کارگزاری هایی که بانک مرکزی معرفی می 
کند مراجعه کنند و در زمان مشخصی ارز خود را دریافت 
می کنند. در آینده صرافی های بانکی و تضامنی نیز به این 

کارگزاری ها اضافه خواهد شد.
طبق تصمیم جدید بانــک مرکزی؛ برای مســافرت 
های زمینــی ۳۰۰ یورو و مســافرت های هوایی ۵۰۰ 

یورو اختصاص داده شده؛ ارز مسافرتی در پشت گیت 
فرودگاه ها به مسافران تحویل داده خواهد شد. نکته مهم 
در سیاست های جدید ارزی بانک مرکزی این است که از 
این پس دیگر این  بانک، ارز برای فروش با کارت ملی در 
اختیار صرافی ها قرار نمی دهد؛ البته صرافی ها می توانند 
از منابع داخلی خودشان در همان سرفصل ارز از مردم 
بخرند و به مردم بفروشند. کسب اطلاع  بیانگر آن است که 
بانک مرکزی در بسته جدید ارزی که به اجرا در می آید، 
از تجربه روسیه در بازگرداندن ارزش روبل استفاده کرده 
است. بر اساس این مدل و بسته جدید ارزی که از فردا 
به اجرا در می آید، کل منابــع ارزی حاصل از صادرات 
اصطلاحاً زیر کلید بانک مرکزی قرار می گیرد. این مدل 
که اجرای موفق آن به وسیله دولت روسیه موجب شد 
روبل پس از ریزش اولیه در قضیه جنگ اوکراین ظرف 
یک ماه، ارزش خود را بازیابی کند و حتی بالاتر از ارزش 
قبلی، پیمان سپاری صددرصدی ارزهای صادراتی است.

در این مدل، ارزهای حاصــل از صادرات به خصوص در 
صنایع و معادنی که محصولات خود را به واسطه منابع 
ارزان انرژی تولید می کنند و در بازارهای جهانی به فروش 
می رسانند، تحت کنترل بانک مرکزی قرار می گیرد و این 
صادرکنندگان عمده )پتروشیمی، فولاد، مس و...( الزاماً 
باید ارز خود را در بازار مبادله ارز و طلا، عرضه کنند. در 

صورت اجرای موفق این مدل، امکان ریزش های سنگین 
در بازار ارز و بازیابی ارزش پول ملی مشابه آنچه در روسیه 

اتفاق افتاد، وجود خواهد داشت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

با راه اندازی مرکز مبادله ارز و  طلا ترمز قیمت دلار کشیده می شود

عزم دولت برای ثبات بازار ارز
توقف فروش دلار با کارت ملی                                                                                 ارز مسافری ۳۰۰ تا ۵۰۰ یورو شد 

برگزاری نمایشگاه عرضه مستقیم کالاهای اساسی 

مواجه بازار پوشاک با دو مشکل بزرگ رکود و تورم

بخش صنعت از افزایش قیمت دلار استقبال نمی کند

جذب ۸۰ درصدی مهارت آموزان در بازار کار

شرایط کاهش نرخ ارز 
کامران ندری، اقتصاددان

اطلاعات زیادی از سازوکار مرکز مبادله طلا و ارز 
ایران در دست نیست. بنابراین تا جزئیات بیشتری 
از مدل کارکرد این مرکز منتشــر نشود نمی توان 
اظهار نظر قطعی داشت. همچنین هیچ اطلاعاتی در 
رابطه با بازار متشکل ارزی نداریم. مشخص نیست 
چه اتفاقی قرار است برای سامانه بیفتد. اخبار جسته 
و گریخته ای وجود دارد که قرار است ارز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومان فقط برای کالاهای اساسی تخصیص 
یابد. هنوز جزئیات برنامه دولت مشخص نیست. 
ولی اگر این خبر که بانک مرکــزی از ارز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومان تا حدودی عدول کردند و فقط قرار 
است این ارز به کالاهای اساسی داده شود، می تواند 
تا حدودی از روند افزایشی نرخ ارز کم کند. یعنی 

افزایش سرعت نرخ ارز را کاهش دهد. 
از ســوی دیگر توقف فروش ارز با کارت ملی نیز 
می تواند در شرایطی به بازار ارز کمک کند. به هر 
حال هر جایی که سهمیه بندی وجود داشته باشد 
تقاضای سفته بازی شکل می گیرد. افرادی هم که 
نیاز به ارز ندارند صف تشکیل می دهند. اگر در واقع 
این نرخ های ترجیحی حذف شود تقاضای سفته 
بازی هم کاهش می یابد. زمانی که تقاضا در بازار 
کمتر شود می تواند اثرات مثبت داشته باشد. به طور 
کلی اما مشکل اصلی بازار ارز به تحریم ها مربوط 
می شود. اینکه ورودی ارز خیلی کم است و شرایط 
سیاسی و اجتماعی و انتظارات تورمی هم وجود 
دارد، موجب افزایش تقاضا در بازار ارز شده است. اگر 
نرخ های ترجیحی کاهش پیدا کند می توان گفت 
از تقاضایی که برای سفته بازی شکل گرفته، کم 
می شود و این اتفاق به کم شدن آهنگ افزایش نرخ 
ارز کم خواهد کرد.  نمی توان گفت که این اقدامات 
بی تاثیر اســت اما اثرگذاری آن چشمگیر نیست. 
مساله بازار ارز ناشی از مشکلات ساختاری است و 
بانک مرکزی برنامه ساختاری متعارف و مبتنی بر 
دانش اقتصادی ارائه نکرده است. عوامل متعددی 
چون تحریم ها، رشــد بالای نقدینگی، مداخلات 
دستوری در قیمت گذاری، انحصار شدید بنگاه های 
تولیدی، رشد پایین اقتصادی، نرخ تورم و انتظارات 

تومی بالا در نرخ ارز تاثیرگذار است.

زیان دامداران در تولید شیر به مرز ۴ هزار تومان در هر کیلوگرم رسید

 کمبود و افزایش قابل توجه قیمت نهاده های دام
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آخر
 کسب و کار

رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات خبر داد:
احداث گلخانه هوشمند مبتنی بر اینترنت اشیا 

رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات، با اشاره به پروژه احداث گلخانه هوشمند مبتنی 
بر اینترنت اشیا در پارک فاوا گفت: معتقدیم با ورود فناوری به یک کسب وکاری همچون 

کشاورزی، می توانیم هزینه ها را کاهش و درآمدها را افزایش دهیم.
محمدجعفر صدیق دامغانی زاده، مشاور وزیر ارتباطات و رئیس پارک فاوا، در گفت وگو 
با مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره اهداف 
راه اندازی پروژه گلخانه هوشــمند مبتنی بر اینترنت اشــیا گفت: در عرف جهانی هر 
کسب وکاری که بالاتر از 5 درصد درآمد ســالانه اش را صرف تحقیق و توسعه کند، یک 
کسب وکار دانش بنیان شناخته خواهد شد و چنین کسب وکارهایی به درآمدها و سودهایی 

بهتری دست پیدا می کنند.
وی با بیان اینکه یکی از کسب وکارهای اصلی کشورمان کشاورزی است، افزود: دانش بنیان 
کردن کشاورزی، هم درآمد این صنعت را افزایش می دهد و هم راهی برای گذر از بحران 
کمبود آب است. همین جا اشاره کنم که بحران آب، ظرفیت انهدام تمدنی را دارد که یعنی 

می تواند یک منطقه را به طور کامل نابود و ساکنان آن را وادار به کوچ کند.
رئیس پارک فاوا تصریح کرد: از چندین سال قبل با بلند شدن زنگ خطر بحران آب در 
جهان و ایران، تصمیم بر این شد تا کشاورزی و کشت به سمت گلخانه ای سوق پیدا کند تا 

امکان کنترل شرایط محیطی و مصرف آب ایجاد شود.
وی ادامه داد: اما زمانی که این ایده مطرح شــد، وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرد که 
گلخانه های زیر سه هزار متر صرفه اقتصادی ندارد و به همین دلیل برای گلخانه هایی با 
کمتر از این متراژ مجوز صادر نمی شود. الان ایجاد یک متر گلخانه مدرن کوچک مقیاس 
نزدیک به 5 میلیون تومان هزینه دارد و راه اندازی یک گلخانه سه هزار متری بین سه تا 
پانزده میلیارد تومان به سرمایه گذاری نیاز دارد. در حال حاضر کدام جوان ایرانی توان 
چنین سرمایه گذاری را دارد؟ علاوه بر این، با توجه به هزینه بالا، چنین سرمایه گذاری 
توجیه پذیر نیست. صدیق با بیان اینکه ما در کشور، جوانان تحصیل کرده و با سرمایه محدود 
داریم، بنابراین باید راه حلی ارائه کنیم تا این جوانان با سرمایه محدود بتوانند کسب وکار 
خودشان را راه اندازی کنند، گفت: بر این اساس ما به فکر افتادیم تا گلخانه های کوچک 
مقیاس را اقتصادی کنیم. به نوعی به دنبال ایجاد انکوباتورهای )ابزارهای آزمایشگاهی( 

گلخانه ای و ارائه سرویس هایی از طریق شبکه اینترنت اشیا )IOT( هستیم.
وی افزود: یعنی به دنبال این هستیم که به فرض در یک مجموعه 5 هزار متری، 20 گلخانه 
250 متری مبتنی بر اینترنت اشیا که امکان انطباق شرایط محیطی )دما، رطوبت، آبیاری 
و...( به صورت هوشمند و خودکار داشته باشد را ایجاد کنیم و در اختیار جوانان قرار دهیم. 
در چنین گلخانه ای تمامی پارامترها از طریق وب و اینترنت مانیتور و کنترل می شود. با این 
رویکرد می توان شبکه ای از گلخانه ها را از طریق وب کنترل کرد. حتی می توان با رعایت 

کامل پارامترها، مصرف آب را کمتر و بازدهی را نیز افزایش داد.
رئیس پارک فاوا با اشاره به اینکه در یک مزرعه برای برداشت یک کیلو گوجه فرنگی 300 
لیتر آب مصرف می شود، گفت: اما ما در گلخانه پارک فاوا برای همین میزان برداشت، 35 
لیتر آب مصرف می کنیم. در نسل دوم گلخانه های پارک فاوا تلاش می کنیم که مصرف 

آب برای این میزان محصول را به 20 لیتر برسانیم.
وی افزود: عموما کشاورزان از یک متر مزرعه، 15 کیلوگرم گوجه فرنگی در سال برداشت 
می کنند، اما ما از یک متر گلخانه پارک فاوا توانسته ایم حدود 40 کیلوگرم برداشت کنیم. 
نمونه مشابه گلخانه ما در اسپانیا نیز حدود 35 تا 37 کیلوگرم برداشت می کنند اما نمونه 
هلندی از هر متر 70 کیلو برداشت می کنند که رسیدن به  چنین فناوری نیازمند تامین 

تاسیسات گران قیمتی است که فعلا از عهده ما خارج است.

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری:
توسعه اقتصاد دانش بنیان در دستور کار باشد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: در مقوله اقتصاد 
دانش بنیان و توســعه آن باید به موقع عمل کنیم و فرصت سوزی نکنیم. روح الله 
دهقانی فیروزآبادی در همایش "پیشران های اقتصادی فرصتی برای توسعه ملی" 
افزود: وقتی زنجیره ارزش شکل می گیرد قسمت های بالا دستی زنجیره بر مبنای 
توسعه سخت افزاری است و نیاز مغز افزاری و نرم افزاری کمتری دارند، این در حالی 

است که بیشتر ارزش ها از سرمایه های ثابت حاصل می شود.
وی گفت: نگاهی به 100 شــرکت برتر جهان حاکی است بسیاری از این شرکت ها 
درصد بالایی از ارزش شان ناشی از دارایی ها و مالکیت های فکری شان است. معاون 
رئیس جمهور یادآور شد: در جهان دو نوع مالکیت فکری فناورانه و هنری وجود دارد 
که هر دوی آنها در کشور ما کم رنگ است و تا زمانی که در اقتصاد جدید و دانش بنیان 
موضوع ارزش مالکیت فکری به معنای واقعی کلمه ایجاد نشود، اتفاق خاصی را شاهد 
نخواهیم بود؛ موضوعی که به نظر می رســد دولت و حاکمیت نیز به اهمیت آن پی 
برده باشند. دهقانی فیروزآبادی ابراز امیدواری کرد: در مقوله اقتصاد دانش بنیان و 
توسعه آن دیر بیدار نشویم.  وی تصریح کرد: در آینده فقط شرکت هایی در کورس 
رقابت باقی خواهند ماند که تا دست کم پنج سال آینده روی توسعه جدید که عموماً 
نرم افزاری است ســرمایه گذاری کنند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری تاکید کرد: در دوره جدید زنجیره ارزش باید در شرکت های بزرگ و 
در دل زنجیره های اقتصادی که در بطن شرکت های بزرگ خصوصی شکل می گیرد، 
دنبال شود. رئیس بنیاد ملی نخبگان، ضمن تأکید بر کار فرهنگی و فناورانه در حوزه 
پویایی جمعیت و به میدان آمدن همه بخش های جامعه؛ افزود: با نقطه مطلوب فاصله 
زیادی وجود دارد اما گام راهبردی اصلی در این حوزه را مردم، جوانان خلاق و نخبگان 
هستند که می پیمایند. در کنار فعالیت های جامعه، دستگاه ها و نهادهایی چون معاونت 
علمی،فناوری و اقتصاد دانش بنیان صرفا کمک کار هستند. گام های علمی، فناورانه و 
نوآورانه اصلی و اثرگذار، توسط همین اعضای هیئت علمی دانشگاه ها، جوانان و نخبگان 
در قالب شرکت های دانش بنیان و نوآور به جلو برداشته می شود. حرکت در این مسیر، 
یک الزام اجتناب ناپذیر است و می بایست همگی حامی و همراه آنان باشیم. دهقانی، 
با بیان این که هر شکلی از توسعه، متکی و مبتنی بر خطرپذیری، توانمندی دانشی، 
خلاقیت و جسارت نیروی انسانی جوان است، عنوان کرد: به هر میزان که این جمعیت 
پا به سن می گذارد از سرعت و نرخ رشد کاسته خواهد شد. بنابراین، توجه به چالش 
کهنسالی جمعیت و چاره جویی آن یک امر نوآورانه، راهبردی و ضرورتی اجتناب ناپذیر 

برای این روزها و فردای کشورمان به شمار می رود.
وی با اشــاره به این که تحقق جمعیتی جــوان و پویا، نیازمنــد گام ها و اقدامات 
اندیشه ورزانه است، ادامه داد: معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، اگرچه در توســعه فناوری های حوزه پیشــگیری و  درمان ناباروری 
حمایت هایی را صورت داده است، اما این امر، ابتدایی ترین و کوچک ترین کار برای 
حل مساله جوانی جمعیت و ارتقای فرهنگ خانواده و سوق دادن جامعه به سوی 
فرزند آوری است. زیرا درمان ناباروری یک کار اقتصادی به شمار می آید که مسیر 
خود را طی می کند. اما عدم فرزندآوری، با بحرانــی به مراتب پیچیده تر و فراتر از 

بیماری ناباروری مواجه بوده و نیازمند کار شناختی، اندیشه ای و فرهنگی است.
دهقانی، با اشاره به این که رویکرد امروزین جامعه در رد فرزندآوری، ماحصل یک 
فرآیند چندین ساله است که به فراخور آن نیازمند، فعالیتی درازمدت است، افزود: 
نتایج پژوهش ها نشان می دهد که مردم در اقصی نقاط دنیا به سوی سطح هایی 
از افسردگی گرایش یافته اند که همین امر تمایل به فرزندآوری را در آنان کاهش 
داده است، از سوی دیگر با روش های گوناگون می کوشند چالش اضطراب درونی 
خود را پاسخ بگویند اما متاسفانه این باور در ذهن آنان شکل گرفته است که نباید 
فرزنددار شوند. بنابراین می بایست در جامعه و بیش از همه در میان قشر نخبه و 
دانش آموخته این باور اصلاح شود. می بایست زمینه ای برای توسعه اشتغال دانش 
بنیان فراهم کنیم تا با ایجاد آرامش ذهنی و اقتصادی، مسیر برای پویایی جمعیت 

و افزایش جمعیت فرهیخته، هموار شود.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفــت: قابلیــت 
یعنــی  »اینترکانکشــن« 
رد و بــدل کردن پیــام بین 
پلت فرم هــای داخلی تا پایان 
سال عملیاتی می شود. عیسی زارع پور با اشاره به حمایت 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات از پلت فرم های 
داخلــی برای اینکــه بتوانند بــا نمونه هــای خارجی 
رقابت کنند، افزود: در ســایر حوزه ها نیز ایران سکو و 
پلت فرم های بومی خود را دارد و مــردم در این بخش 
ســکوهای خارجی را نمی شناســند که این امر نشان 
می دهد ظرفیت های خوبی در این بخش در داخل کشور 

وجود دارد.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات با بیــان اینکه پیام 
رسان های داخلی اعم از روبیکا، بله، ایتا، سروش پلاس، 
روزانه پذیرای میلیون ها نفر از مردم هستند، تاکید کرد: 
این پلت فرم ها آماده پذیرایی از همه مردم هســتند لذا 
ما تمام زیرســاخت های لازم را برای این پیام رسان ها 

فراهم کرده ایم.
زارع پور در ادامه افزود: یکی دیگر از اقداماتی که در دست 
انجام است، به اصطلاح آماده ســازی »اینترکانکشن« 
است. در قالب این رویه پیام رسان های داخلی می توانند 
بین خودشان پیام رد و بدل کنند. در قالب این رویه کاربر 
می تواند به پیام رسان مورد دلخواه خود اجازه دهد که از 
سایر پیام رسان ها برایش پیام ارسال شود، بنابراین این 

مساله در دست اقدام است و تا پایان سال انجام می شود. 
وی با اشاره به انتقال کســب و کار های مردمی به پیام 
رســان های داخلی تاکید کرد: در حال حاضر بیش از 
۶0 درصد از مردم و کســب و کارهایشان به پیام رسان 
های داخلی وارد شده اند و از این پیام رسان ها استفاده 

می کنند. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به افزایش 
درآمد شرکت ملی پست برای جابجایی حجم مرسولات 
مردم به عنوان یک شــاخص قابل اتکا در زمینه رونق 
کسب و کارها در پیام رسان های داخلی ادامه داد: به واقع 
این شــاخص نه تنها به حالت قبل برنگشته که افزایش 

پیدا کرده است.
زارع پور با بیان اینکه 70 درصد کسب و کارهای اینترنتی 
کالا محور هستند، بیان کرد: عمده محصولات فروخته 
شده از طریق شرکت ملی پســت ارسال می شود و این 
شاخص نشــان می دهد که کســب و کارهای مردم در 

پیام رسان های داخلی رونق داشته است.
وزیر ارتباطات همچنین گفت: در یکسال اخیر با همت 
رئیس جمهور، شورای عالی فضایی احیاء شد و ما در یک 
سال گذشته ۶ پرتاب داشتیم که در تاریخ فضایی کشور 

بی سابقه بوده است.
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
درنهمیــن همایش ســالانه بانکــداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت گفت: یک اتفاق بزرگی که امســال 
رخ داد، آرزویی که شاید در یک و دو دهه گذشته، وجود 
داشــت. به معنای واقعی کلمه پنجــره خدمات دولت 
راه اندازی شــد تا زمانی که مردم مراجعه می کنند به 
تمام خدمات دولت دسترسی داشــته باشند. قدم اول 

این کار در سال 1401 برداشته شــد. وی ادامه داد: در 
قانون بودجه این موضوع تبدیل به تکلیف دســتگاه ها 
شد و با همکاری خوبی که دســتگاه ها داشتند حدود 
93 درصد دستگاه های مشمول به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند متصل شده اند و اکنون نزدیک به 3 هزار 

خدمات دولتی از طریق این پنجره ارائه می شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در بخش دیگری از 
ســخنان خود افزود: در حوزه صنعــت فضایی که جزو 
حوزه های کاری وزارت ارتباطات است در یکسال اخیر 
با همت رئیس جمهور، شورای عالی فضایی احیا شد و 
دو جلسه نیز تشکیل داده اند، ما در در یک سال گذشت 
۶ پرتاب داشــتیم که در تاریخ فضایی کشور بی سابقه 

بوده است.

وی اعلام کرد: مردم به مرور طعم شیرین فناوری سرعت 
اینترنت را خواهند چشید. کمک به زیرساخت اعتباری 
کشور بسیار مهم اســت و اپراتور ها باید در نظر بگیرند 
که سرمایه گذاری ها در دراز مدت، سودآور خواهد بود. 
زارع پور گفــت: »فناوری اطلاعــات« در همه حوزه ها، 
حتی دامپروری وارد شده تا زندگی را برای مردم جهان 
آسان تر کند. وی افزود: سهم اقتصاد دیجیتال در ایران 
در زمان شروع دولت حدود ۶.4 درصد بود و هم اکنون به 

7.4 درصد رسیده است.
وزیر ارتباطات گفت: پیش بینی می شود زودتر از برنامه 
توسعه کشور که گفته شــده تا 1404 این عدد به 10 
درصد برسد، تا پایان دولت بتوانیم به سهم 10 درصدی 

دست پیدا کنیم.

وزیر ارتباطات خبر داد: 

رونق ۶۰ درصدی کسب و کار در پیام رسان های داخلی
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل دفتر واردات گمرک ایران جزییات بخشنامه 
ابلاغ شده از سوی سازمان توســعه تجارت به گمرک 
مبنی بر ممنوعیت ورود تلفن همراه با نشــان تجاری 

اپل 14 به صورت همراه مسافر و پستی را تشریح کرد.
علی وکیلی، مدیــر کل دفتر واردات گمرک با اشــاره 
به اینکه گمرک مجری بخشــنامه ها و قوانین اســت، 
مرجع ابلاغ کننده ایــن بخشــنامه را وزارت صنعت، 

معدن و تجارت عنــوان کرد و افــزود: گمرک مجری 
بخشنامه هاست و ممنوعیت ورود تلفن همراه با نشان 
تجاری اپل 14 به صورت همراه مســافر و پستی از اول 
اسفندماه ســال جاری در گمرکات سراسر کشور لازم 

الاجراست.
بنا بر این گزارش، در متن بخشــنامه ممنوعیت ورود 
تلفن همراه با نشــان تجاری اپل 14 به صورت همراه 

مسافر و پستی خطاب به گمرکات سراسر کشور آمده 
است: »با عنایت به مفاد نامه شماره 1127۸090 مورخ 
19/11/1401 سازمان توســعه تجارت و نامه شماره 
342۸ مورخ 12/11/1401 سازمان مزبور بدین وسیله 
اعلام می دارد، از تاریخ 1/12/1401 گوشی تلفن همراه 
با نشان تجاری APPLE مدل 14 و کلیه مدل های بعد 
از آن، جزء لیست کالاهای مجاز همراه مسافر و پستی 

ورودی به کشور نمی باشد. دستور فرمائید موارد ذیل مد 
نظر قرار گرفته و مراتب به کلیه دوایر ذیربط ابلاغ شود:

1- از ثبــت اطلاعات گوشــی های وارده در ســامانه 
مســافری و پســتی از تاریخ مذکور خودداری شــود. 
2- مراتــب در مبادی ورودی و خروجی مســافری به 
کشــور از طریق نصب بنر و سایر وسائل ارتباط جمعی 

اطلاع رسانی شود.«

بدافزاری جدیــد با نام RisePro از طریق ســایت های کِــرَکِ جعلی در 
حال انتشار اســت که هدفش جاسوســی، ســرقت اطلاعات کارت های 
اعتباری، رمزعبور و کیف های ارز دیجیتال است. به گزارش مرکز مدیریت 
راهبردی افتا، بدافزار RisePro برنامه ای مخرب برای دسترسی غیرمجاز 
به سیســتم های کامپیوتری اســت که به کمک ســرویس توزیع بدافزار 
PrivateLoader در حال انتشار است. این بدافزار نوعی تروجان دسترسی 
از راه دور )RAT( و info stealer بــه حســاب می آید که برای ســرقت 
 داده ها، کنترل یک سیســتم از راه دور و نصب نرم افزارهای مخرب دیگر 

استفاده می شود.

بدافزار RisePro به گونه ای طراحی شده است که آنتی ویروس ها به سادگی 
نمی توانند آن را شناسایی و حذف کنند. این بدافزار را پیوندهای مخرب و 
پیوست های ایمیل )کمپین های هرزنامه مخرب( منتشر و مهاجمان از آن 
برای کلاهبرداری مالی، سرقت هویت و جاسوسی استفاده می کنند. بدافزار 
RisePro اطلاعات خصوصی افراد را جمــع آوری و آنها را به صورت لاگ 
استخراج می کند و مجرمان سایبری از داده های جمع آوری شده برای سرقت 
هویت، حســاب های اینترنتی و انجام خریدها و تراکنش های غیرمجاز )از 

جمله تراکنش های ارز دیجیتال( استفاده می کنند.
مهاجمان سایبری همچنین می توانند برای انتشار بدافزار، کلاهبرداری از 

ســایر کاربران و انجام اقدامات دیگر همچون فروش به اشخاص ثالث و یا 
بارگذاری در بازارهای سیاه از حساب های به سرقت رفته استفاده کنند.

کارشناسان مرکز مدیریت راهبردی افتا از راهبران سیستم های سازمانی 
در دســتگاه های دارای زیرســاخت حیاتی، کارشناســان، متخصصان و 
مدیران حوزه IT خواســته اند تا برای مقابله با بدافــزار RisePro از ضد 
بدافزار به روزشــده، اســتفاده کنند و همچنین اطلاعات فنی و تخصصی 
شــناخت این بدافزار و دیگر راه های مقابله با آن را در پایگاه اینترنتی مرکز 
news//4925/https://afta.gov.ir/fa-IR/Portal افتــا بــه آدرس

view/2332/1459۸/ مطالعه کنند.

مایکروســافت فرصت یافته تا در دفاع از خرید یکی از 
شرکت های بزرگ سازنده بازی های ویدئویی و رد اتهام 
انحصارطلبی تجاری در مقابل مقامات اتحادیه اروپا از 

خود دفاع کند.
مایکروســافت "آخرین تلاش" را برای دفاع از خرید 
خود در جلسه استماع غیرعلنی که در بروکسل برگزار 
می شود، انجام خواهد داد. این شرکت با بیانیه اعتراضی 

کمیســیون اروپا که در مورد ضد رقابتی بودن خرید 
اکتیویژن هشــدار داده، مقابله خواهد کــرد. انتظار 
می رود مدیران ارشد مایکروسافت، اکتیویژن بلیزارد 
و ســونی و همچنین نمایندگانی از گــوگل، انویدیا، 
 الکترونیک آرتز و والو در جلســه اســتماع غیرعلنی 

شرکت کنند.
سال گذشته، مایکروســافت قراردادی به ارزش ۶۸.7 

 Call میلیارد دلار را برای خرید سازنده بازی هایی مانند
 of Duty، World of Warcraft، Overwatch
و بازی موبایــل Candy Crush منعقد کرد تا بتواند 
بهتر با ناشران بزرگی مانند تنسنت و سونی رقابت کند.

با این حال، نهایی شدن خرید اکتیویژن توجه مقامات 
ضد انحصار را در سراســر جهان به خــود جلب کرد، 
زیرا این یک معامله ساده نبود و انحصار مایکروسافت 

بر صنعت بازی هــای ویدئویی را تحکیــم می کرد تا 
بازی های انحصاری بیشتری را به کنسول Xbox خود 
اختصاص دهد. در حالی که کمیسیون تجارت فدرال 
ایالات متحــده برای جلوگیــری از تکمیل این خرید 
شکایت کرده و بریتانیا نیز از آن ابراز نگرانی کرده، به 
نظر می رسد رگولاتورهای اتحادیه اروپا در بررسی دقیق 

این معامله پیشتاز بوده اند.

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
بر اســتفاده از ظرفیت دانشــی و تخصصی نخبگان 
غیرایرانی در کشــور تاکید کرد. به گــزارش معاونت 
علمی، امیرحســین میرآبادی رئیس مرکز تعاملات 
بین المللی علــم و فناوری معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در برنامه صبح 
بخیر ایران با اشــاره به ابلاغ آیین نامــه »حمایت از 
نخبگان غیرایرانــی«، گفت: در کشــورهای مختلف 
برنامه های متنوعی برای استفاده از ظرفیت و توانمندی 
متخصصان و نخبگانی که تابعیت آن کشــور را ندارند 
وجود دارد که این برنامه ها به نوعی فضای نخبگی در 

آن کشور را برای افراد غیربومی جذاب می کند.
وی افــزود: در ایران نیز ایــن برنامه ها بــود ولی باید 
سامان یافته تر و در قالب یک برنامه مدون اجرایی می 
شد. معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری در همین راستا پیشنهاد آیین نامه حمایت از 
نخبگان غیرایرانی را به دولت ارائه داد و این پیشنهاد در 
اواخر دی ماه مورد تصویب هیات دولت قرار گرفت و 2۶ 

بهمن ماه توسط معاون اول رئیس جمهوری ابلاغ شد.
میرآبادی ادامه داد: با این اتفاق ما عملا یک ســازوکار 
مدونی تحت عنــوان آیین نامه حمایــت از نخبگان 
غیرایرانی داریم. ایران برنامه در کشــورهای مختلف 
توســط دولت ها اجرایــی می شــود. در ایــران نیز 
متخصصانی داریم که غیر ایرانی هستند و ظرفیت ها، 
خدمات و اقدامات خوب و ارزشمندی دارند که با این 
آیین نامه یک سازوکار حمایتی برای آنها شکل گرفت. 
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
همچنین گفت: این افراد ذیل این برنامه دفترچه اقامت 
ویژه دریافت می کنند و با داشتن آن مانند یک شهروند 

ایرانی هستند که تابعیت ایرانی ندارند.
وی افزود: آنها می توانند در دانشگاه ها و مراکز علمی 
ایرانی تحصیل کنند، شرکت تاسیس کنند، در رفت و 
آمد آنها تسهیل گری می شود، می توانند حساب بانکی 
باز کنند و همه امتیازات شهروندی را خواهند داشت. 
در واقع یک بستری فراهم خواهد شد تا این متخصصان 
بتوانند فعالیت خود را به شکل روزافزون توسعه دهند.

میرآبادی با اشــاره به اینکه ایــن آیین نامه مربوط به 
متخصصان و نخبگان غیرایرانی مقیم است، بیان کرد: 
برخی متخصصــان و کارآفرینان غیر ایرانی هســتند 
که می خواهند در ایران فعالیت یا کســب وکار ایجاد 
کنند و خدمات ارائه دهند که این ظرفیت به آنها تعلق 
می گیرد. وی افزود: ما در مرکز تعاملات پیش از این نیز 
با نخبگان ایرانی و غیر ایرانی ارتباط داشــتیم و برخی 
زیرساخت های حمایتی شکل گرفته بود؛ اما به شکل 
موردی و محدود کار انجام می شــد و مدون نبود. طی 
دو سال گذشــته بیش از یک هزار درخواست فعالیت 
داشتیم ولی با این آیین نامه ظرفیت بیشتر از گذشته 

ایجاد خواهد شد و حمایت ها بیشتر می شود.
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
درباره کشورهای مبدا نخبگان و کارآفرینان متقاضی 
فعالیت در کشور، گفت: این افراد از کشورهای همسایه 

و دیگر کشورهای اروپایی و شرق آسیا هستند.
وی با اشــاره به مشــوق های در نظر گرفته شده برای 
ماندن و فعالیت آنها در داخل کشور، بیان کرد: فضایی 
که در حوزه فناوری و کسب و کارهای فناورانه در داخل 
کشور وجود دارد در برخی حوزه ها بسیار جذاب است. 
مثلا در حوزه پزشکی و درمانی ظرفیت های موجود جزء 
برترین ها است و فرصت ایجاد کسب وکار برای این افراد 
را فراهم می کند. مثلا در حوزه توریسم درمانی استفاده 

از ظرفیت های تخصصی آنها مدنظر است.
میرآبادی درباره برنامه های معاونت علمی برای حمایت 
و جذب نخبگان ایرانی که مهاجرت کرده اند، گفت: یکی 
از اقدامات منسجمی که معاونت دنبال می کند؛ موضوع 
متخصصــان و نخبگان ایرانی اســت و ظرفیت خوبی 
برای آنها اختصاص داده ایم. برنامه کانکت هم با همین 
موضوع و برای حمایت از متخصصان و کارآفرینان ایرانی 
خارج از کشور تعریف شده اســت. در قالب این برنامه 
هم آنهایی که علاقه مند به بازگشت به کشور هستند 
تسهیلات می گیرند هم آنهایی که علاقه مند به ارتباط 
با زیست بوم علم و فناوری و اقتصاد دانش بنیان هستند 

از این حمایت ها برخوردار می شوند.
وی افزود: این برنامه دســتاوردهای مختلفی همچون 
برگزاری بیش از 3 هــزار و 700 کارگاه و برنامه های 
آموزشی و سخنرانی، بازگشت و فعالیت حدود 2 هزار و 
۶00 نفر از نخبگان و کارآفرینان ایرانی، جذب 450 نفر 
از آنها در دانشگاه های برتر کشور، ایجاد 450 شرکت 

دانش بنیان و فناور توسط آنها و غیره داشته است.

به گفته میرآبادی، این ارتباط بسیار پیوسته و مستمر 
است و ظرفیت خوبی برای ایرانیان خارج از کشور ایجاد 
کرده ایم. این اقدامات در همکاری با بنیاد ملی نخبگان 
و با در نظر گرفتن شاخص های مهم انجام می شود. در 
این برنامه ها خدمات و تسهیلات کاملا شفاف ارائه می 
شــود. پلتفرم کانکت برای متخصصان و کارآفرینان 
ایرانی غیرمقیم و برنامه آی کانکت هم برای متخصصان 
و نخبگان غیر ایرانی طراحی شده است. وی با اشاره به 
ثبت درخواست ها بر روی پلتفرم کانکت، گفت: بیش 
از ۸ هزار درخواست ثبت شده است ولی حدود 3 هزار 
مورد از آنها فعال شده و 2 هزار و ۶00 نفر هم به کشور 

بازگشته اند.
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
درخصوص ارائه خدمات سربازی به این نخبگان، بیان 
کرد: یکی مســایلی که این افراد با آنها مواجه هستند، 
خدمت سربازی است که ما برای آنها خدماتی در نظر 
گرفته ایم تا ســربازی آنها در قالب انجــام پروژه های 
علمی انجام شــود. برخی از آنها بازمی گردند و پروژه 
های خدمت ســربازی داخلی را استفاده می کنند که 
تسهیلات خاصی را برای آنها در نظر گرفته ایم. اما برخی 
از آنها در خارج از کشور قصد گذراندن دوران سربازی 
خود را دارند که برای آنها پروژه های سربازی خارج از 
کشور تعریف می کنیم که تاکنون بیش از 100 مورد 
از این تســهیلات بهره برده اند. وی ادامه داد: زمانیکه 
یک متخصص یا یــک نخبه به کشــور برمی گردد به 
نوعی ارتباطات داخلی خود را از دست داده و در دوران 
شکننده ای قرار دارد. بنابراین باید از آنها حمایت کنیم.

جزئیات ممنوعیت ورود آیفون۱۴ به کشور

هشدار افتا؛ اطلاعات کاربران قربانی بدافزار جدید سارقان سایبری

مقابله جدی اروپا با خرید انحصارطلبانه مایکروسافت

حمایت از نخبگان غیرایرانی هدفمندتر شد
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کار و
کارآفرینان

اسمش را جيمز گذاشــته؛ حدود 2سال 
پيش آن را با قيمت یــک ميليون تومان 
از دوستش خرید. مي گوید  ماهيانه 500 
هزار تومان پول خــوراك و مواد غذایي  
جيمز است. برای شامپو، مسواك و تخت 
هم ماهيانه حدود 100 یا 200 هزار تومان 
خرج مي كند. واكســن هایي كه برایش تجویز مي كنــد، دو مدل 
هفت گانه و سه گانه است. اولي در سه نوبت و زمانی است كه سن سگ 
زیر یک سال اســت و دومي هم در هفت نوبت است هر كدام از این 

واكسن ها تقریبا 150 هزار تومان هزینه دارد. 
هزینه نگهداري از این سگ تقریبا به بيش از یک ميليون تومان در ماه 
مي رسد یعني بيشتر از حقوق ماهيانه یک كارمند. وسایل مورد نيازي كه 
سگ هایي مثل او نياز دارند هم گران است و حتی در نازل ترین قيمت 
خود هم هزینه اي بالا دارند. صاحبان این سگ ها همچون بزرگ كردن 
و پرورش یک نوزاد براي آنها زحمت مي كشند و در تامين نياز هاي آنها 
با وجود هزینه هاي زیاد مضایقه نمي كنند. قيمت وسایل مورد نياز آنها 
در بازار كه گران تر از وسایل یک انسان است، دليل محكمی برای این 

موضوع است. 
صاحب جيمز مي گوید سگش را در تمام مسافرت هایش باخود مي برد 
و همچون یک نوزاد از آن نگهداري مي كند. شب ها به خاطر جيمز زود 
مي خوابد و صبح ها هم به خاطر اینكه به او غذا بدهد زودتر از هميشه 
بيدار مي شود. وي بيان كرد به او آموزش هاي لازم براي انجام كارهایش 
مثل اینكه اتاق را به هم نریزد و جایي را كثيف نكند، داده است و حتي 
براي یاد دادن بسياري كارها او را تنبيه هم مي كند. او ادامه داد: شاید 
به او عادت كرده ام خودم هم نمي دانم ولي یک حسي در من نسبت به 
او وجود دارد كه مرا ملزم به نگهداري از  او كرده است. اگر از او خسته 

شوم حتما یا او را مي فروشم یا به یكي از دوستانم هدیه مي دهم. 
پدي هم یكي دیگر از سگ هایي است كه بابت نگهداري اش در ماه 2 
ميليون و حتي بيشتر از آن هزینه می شود. كسي كه از پدي نگهداري 
مي كند، می گوید: از آنجا كه پدي به خوردن گوشت و غذاهاي گران 
عادت كرده است او هم مجبور است هر ماه غذاهاي مورد علاقه اش 
را براي او بخرد. او مي گوید در ابتدا فكرش را نمي كرده است كه پدي 
در ماه اینقدر هزینه بردار باشد و بعد از اینكه مدتي از نگهداري پدي 
گذشته است و به خواسته هاي او چه از نظر غذا و چه درمان و چه لوازم 
مورد نياز و... پاسخ گفته است، به تدریج هزینه ها سر به قيمت های 
ميليوني گذاشته اند. او مي گوید به سگ علاقه داشتم و پس از مدتي با 
دیدن كساني كه سگ خانگي دارند به این سمت ترغيب شدم كه یک 

سگ داشته باشم. اما باید بگویم كه علاوه بر هزینه بالایي كه دارند به 
زمان و زحمت زیادي نياز دارند كه سرگرمي چند لحظه اي با آن به 
آن همه زحمت نمي ارزد. او مي گوید پس از مدتي از نگهداري پدي 
منصرف شده است و آن را ارزان تر از قيمتي كه خریده به دوستش 
فروخته اســت. البته او ادامه مي دهد كه امكان نگهداري ســگ با 
هزینه هاي ارزان هم وجود دارد مثل اینكه به جاي گوشت به او نان 
خشک بدهي یا وسایل ارزان تر بخري اما در هر صورت كساني كه از 
سگ نگهداري مي كنند به تدریج به سمت خرجي بيشتر براي آنها 
متمایل مي شوند و این ناخواسته است. مثلا ترحم یا عادت به او كه 
مثل یک نوزاد این حس محبت را در انسان به وجود مي آورد باعث 
مي شود كه متوجه زحمت و تلاش یا هزینه هاي آن نشوي اما در هر 
صورت با تمام علاقه و وابستگي ام به پدي به خاطر اینكه از پس تامين 
مخارجش بر  نمي آمدم براي رفاه او و آرامش خودم به یكي از دوستانم 

كه به او متمایل بود، سپردم. 
پيدا كردن فروشگاه مواد غذایي شاید اندكي مشكل باشد یا حداقل به 
راحتي پيدا كردن سایر ملزومات زندگي ما نباشد اما در هر صورت براي 
كساني كه به دنبال چنين جاهایي مي گردند آسان و قابل دسترس 
است. ما هم به سراغ یكي از این فروشگاه ها رفتيم و از فروشنده مواد 
غذایي سگ هاي خانگي سوالاتي پرســيدیم. او گفت قيمت غذاي 
دوكيلویي یک سگ 50 هزار تومان است و قيمت كنسروش 12هزار 
تومان و البته بستگي به كيفيت غذاها این قيمت ها افزایش مي یابد. 
در بعضي از فروشگاه هاي دیگر قيمت ها از 100هزار تومان به بالاست 
و این قيمت ها برای محصولات جدیدي كه  وارد كشــور مي شود 

بالاتر است. 
یكي از فروشگاه ها قيمت وسایل ســگ را اینگونه بيان كرد: قيمت 
شامپوي ســگ 45 هزار تومان و قيمت تخت سگ 150هزار است.  
17هزار تومان پول خميردندان و 21 هزار پول مسواك اوست. قيمت 
ســبد مخصوص حمل او هم 500هزار تومان است. برس 25هزار 
تومان، اســباب بازي 30 هزار تومان، باكس حمل 450 هزار، ظرف 
غذا 6هزار تومان، بيســكویت 25هزار تومان، عطر 22هزار تومان، 
قيچي 12هزار تومان، ناخن گير 24هزار تومان، حوله 14هزار تومان 
و سرویس بهداشتي 59هزار تومان است البته این كمترین نرخ قيمت 

وسایل سگ بود و با توجه به كيفيت قيمت ها هم بالا تر مي رود. 
 اگــر انگيــزه واقعــی ایــن كار را  از كســانی كــه آن را  انجــام 
می دهند، جویا شویم بيشتر آنها شاید دليل قانع كننده و محكمی 
برای آن نداشته باشند. شاید بگویند حس حيوان دوستی و ترحم كه 

با وجود هزینه های بالا منطقی به نظر نمی رسد.

»كسب وكار« گزارش مي دهد 

سگ هاي خانگي با هزینه هاي ميليوني 

هزینه بالاي مخارج زندگي و درآمدهاي ناچيز از یک 
طرف و پروســه طولاني دریافت وام از بانک ها شامل 
سخت گيري در معرفي ضامن و ســود و كارمزد بالا از 
طرف دیگر، منجر به شكل گيري صندوق هاي پس انداز 

و وام خانگي شده است. 
وام هاي خانگي امكان دریافت پول با شــرایطي آســان را براي كســاني كه 
امكانات لازم براي دریافت وام از بانک ها را ندارند، فراهم ساخته است. در این 
صندوق هاي خانگي   با مشاركت و همراهي یک گروه از مردم كه ممكن است 
خویشاوند، همسایه، دوست و آشنا باشند، مبلغي به تناسب مقدار وامي كه قرار 
است به آنها پرداخت شود و به تعداد افراد وام گيرنده، پس انداز مي شود و این 

افراد به صورت قرعه كشي در نوبت دریافت وام مي مانند. 
وام گيرندگان پس از قرعه كشي و دریافت وام موظفند مقدار مشخص شده را به 
مدیري كه در واقع این افراد را گرد هم آورده  است و مسئوليت وام هاي خانگي 
را بر عهده دارند، پرداخت كنند. هر كسي مي تواند در خانه خود و هر جایي كه 
امكانش وجود دارد از كساني كه مایل هستند پول لازم براي وام را دریافت كرده 
و پس انداز كند و در قبال آن با داشتن امتياز  ریاست این وام ها، از مزیت دریافت 

وام به عنوان نخستين نفر بدون شركت در قرعه كشي بهرمند شود. 
صد هزار تومان ممكن اســت نياز مادي چنداني را برطرف نكند اما اگر همين 
صدهزار تومان ها جمع شــود و هركس به توان خود مبلغــي روي آن بگذارد، 
مي شود با آن یک سرمایه گذاري مناسب انجام داد. وام هاي خانگي هم به همين 
صورت هستند و در واقع جمع شدن  پول هایي  است كه ما روي هم مي گذاریم 
و به نوبت از آن استفاده مي كنيم. شاید نياز هاي مادي مردم این ایده خلاقانه 
را شكل داده است یا شاید اندیشه سرمایه گذاري با پول كم در ذهن یک فعال 
اقتصادي باعث تشكيل این صندوق هاي خانگي شده   اما به هر حال این وام ها 
و طرح هاي اقتصادي كه از طرف خود مردم است، زمينه اقتصادي مشاركتي و 

پویا را در جامعه فراهم مي سازد. 

وام هاي بدون سود و بهره
یكي از وام گيرندگان مي گوید: با كمک جمعي از همســایگان شرایط براي ما 
فراهم شد كه بتوانيم مبلغي را به صورت وام دریافت كنيم. وام درخواستي ما 
2 ميليون تومان بود كه بابت آن باید ماهيانه 100هزار تومان پرداخت كنيم. 
ابتدا 100 هزار تومان به مسئول وام مي دادیم و پس از آن در انتظار قرعه كشي 
مي ماندیم و هنگامي كه اسم ما در قرعه كشــي انتخاب مي شد با دریافت وام، 
ماهيانه 100 هزار تومان قسط مي دهيم. وي مي گوید: همه كساني كه در این 
وام ها شركت مي كنند به دليل شناختي كه از هم دارند به یكدیگر اعتماد دارند 
و از قبل با شناختي كه از هم و شرایط مالي یكدیگر دارند، در این صندوق هاي 
خانگي  شركت مي كنند. مهم ترین مزیت آن این است كه بابت دیر شدن قسط 
وام ها مجبور به دادن بهره و سود نيستند. البته تاخير در پرداخت قسط ها شرایط 
بدي را براي وام به وجود خواهد آورد اما آنها از قبل با شناخت همه شرایط خود 

و وام دهنده این كار را انجام مي دهند. 
این وام گيرنده مي گوید: هر چقدر مبلغ وام بيشــتر باشد قسط بيشتري براي 
پرداخت در نظر گرفته مي شود. مثلا براي یک وام 3ميليون تومانی، 150 هزار 
تومان قســط مي دهيم و براي یک وام 4ميليون تومانی باید 200 هزار تومان 
پرداخت شــود. درباره قرعه كشــي هم باید گفت گاهي اوقات با رضایت همه 
وام گيرندگان كساني كه نياز بيشتري دارند مي توانند بدون قرعه كشي زودتر 
وام بگيرند كه این از مزیت آشنایي و شــناخت افراد شركت كننده در وام هاي 

خانگي از همدیگر است.  او ادامه مي دهد: هر زمان كه افراد نياز بيشتري داشته 
باشند مي توانند پول بيشتري روي هم بگذارند و وام بيشتري دریافت كنند. 

 یكي دیگــر از وام گيرندگان مي گوید: من با وام هایي كه گرفته ام توانســته ام 
نيازهاي زندگي ام را برطرف كرده و مبلغي پول پس انداز كنم و خودم هم از این 
طریق یک مركز خانگي براي این كار در ميان اقوام و دوستان راه اندازي كرده ام 
. مزیت دیگر این وام ها این است كه وام گيرنده در هر سن و هر شرایطي كه باشد 
مي تواند در قرعه كشي شركت كند و از آنجایي كه همدیگر را مي شناسيم، با 

دغدغه ضامن و ســپرده و دیگر مدارك مواجه نخواهيم بود و خود فرد سند و 
ضامن مهمي در پرداخت وام است. 

رقابت اقتصادي در بين دوستان و اقوام
او ادامه مي دهد: وام هاي خانگي كمک مهمي به مردم در پس انداز و مشاركت 
براي ســرمایه گذاري می كنند و هم انگيزه هاي فعال اقتصادي در جامعه را به 
سمت فعاليت هاي سودآور پيش مي برند. این وام ها كمک مي كنند هر زمان و 

به هر تعداد دفعات مورد نياز وام بگيریم و انگيزه بازپرداخت وام هم نياز ما را به 
داشتن شغل و كار بيش از پيش كند.

وي اشاره مي كند: رقابتي كه با این كار بين اقوام و دوستان براي سرمایه گذاري 
به وجود مي آید خيلي مهم است چرا كه دوستان و اقوام با دیدن فعاليت همدیگر 
و بودن در جریان فعاليت هاي اقتصادي به فكر ایــن مي افتند كه از رقابت باز 
نمانند و سعي مي كنند نقاط ضعف خویش را در زمينه هاي مادي با رقابت به 

وجود آمده بهتر بشناسند و براي اصلاح آن تلاش بيشتري كنند. 

»كسب وكار« گزارش مي دهد

وام هاي خانگي، انگيزه فعاليت اقتصادي
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کشاورزي

رئيــس ســازمان چــاي كشــور 
پرداخــت  اينكــه  بيــان   بــا 
از تومــان  ميليــارد   ۳۸ 

 باقيمانــده مطالبات كشــاورزان آغاز 
شــده اســت، گفت: اميدواريم ميزان 
توليد برگ ســبز چاي در ســال جاري به بيــش از ۸۰ هزار تن 
برســد. محمدولي روزبهان با بيان اينكه پرداخــت ۳۸ ميليارد 
تومان ديگر از باقــي مانده مطالبــات چايــكاران )بابت خريد 
تضميني برگ ســبزي چاي( آغاز شده اســت، اظهار داشت: تا 
روز چهارشــنبه حدود 4۸/5 ميليارد تومان به حساب چايكاران 
واريز شــده بود و در مرحلــه جديــد، پرداخــت ۳۸ ميليارد 
 تومان ديگر نيز آغاز شــده اســت، ضمن اينكه روز چهارشنبه، 

12/5 ميليارد از مبلغ ۳۸ ميليارد تومان را واريز كرديم. 

104 ميليارد تومان برگ سبز چاي خريداري شده 
است

اين مقام مســئول با اشــاره به اينكه يك ســوم مطالبات را 
كارخانجات و دو ســوم آن را دولت مي پــردازد، اضافه كرد: 
براين اساس، پيش بيني ما اين اســت كه اعتبار ما و اعتباري 
كه كارخانجات مي پردازند، در اين مرحله به حدود ۳۸ ميليارد 
تومان برسد. روزبهان تصريح كرد: بنابراين طي چند روز آينده 
با واريز مرحله اي پول و با همــكاري كارخانجات در مجموع 
حدود ۸6/5 ميليارد تومان از مطالبات كشــاورزان تســويه 
خواهد شــد ضمن اينكه تاكنون حدود 1۰4 ميليارد تومان 
برگ سبزي چاي را از كشــاورزان خريداري كرده ايم و با اين 
پرداخت؛ حدود ۸۳ درصد از مطالبات آنان تسويه خواهد شد. 

دريافت مطالبات از كارخانجات چاي هر 45 روز 
يك بار است

رئيــس ســازمان چــاي كشــور اضافــه كــرد: دريافتي 
مــا از كارخانجــات هــر 45 روز يك بــار اســت، چراكــه 
كارخانجــات بايــد محصــول را بــه فــروش برســانند و 
ســپس پــول آن را بپردازنــد. روزبهــان دربــاره مطالبات 
 باقــي مانــده كشــاورزان نيز با اشــاره بــه اينكــه حدود

 1۸ ميليارد از طلب توليدكنندگان باقي مي ماند، افزود: اين 
موضوع نيز در دست پيگيري است و قطعا باقي مطالبات نيز به 

محض وصول، به حساب چايكاران واريز مي شود. 

چاي امسال و 2 سال گذشته در انبارها وجود ندارد
اين مقام مسئول تصريح كرد: خوشــبختانه با تلاش دولت و 
شرايطي كه در سال جاري ايجاد شد، مردم تمايل بيشتري به 
خريد چاي داخلي پيدا كرده اند و كارخانجات نيز فروش خوبي 
داشــته اند، ضمن اينكه در انبارها تقريبا چاي از توليد امسال 
و حدود 2 سال گذشــته وجود ندارد و همه چاي ها با قيمت 

مناسب به فروش رفته است. 
روزبهان در پاسخ به اين پرسش كه چاي هاي موجود در انبارها 
در داخل كشور به فروش رفته يا صادر شده است؟ با اشاره به 
اينكه ما دو نوع چاي كيفي و ضعيف داريم، گفت: چاي ضعيف 
معمولا به برخي كشورهاي همســايه صادر مي شود يا برخي 
كارخانجات آن را با چاي ديگري تركيب و با كيفيت مناسب به 
مصرف كنندگان عرضه مي كنند اما چاي كيفي در داخل كشور 
مورد اســتفاده قرار مي گيرد و ما براي فروش اين نوع چاي با 

مشكل مواجه نيستيم. 

چين سوم چاي از اواسط شهريور آغاز مي شود
رئيس سازمان چاي كشور درباره زمان آغاز چين سوم چاي نيز 
اضافه كرد: چين سوم معمولا از اواسط شهريورماه شروع مي شود، 
ضمن اينكه چين دوم )تابستانه( دو مرحله دارد و مرحله دوم آن 
حدود يك هفته است كه آغاز شــده و تا چند روز ديگر به پايان 
مي رسد. روزبهان با بيان اينكه در روزهاي گذشته شاهد شرايط آب 
و هوايي و بارندگي هاي بسيارخوبي بوده ايم، گفت: اين  بارندگي ها 

در ارتقاي كيفي و كمي محصول چاي بسيار موثر بوده است.

كاهش توليد جبران شد
وي افزود: ما در ابتداي ســال با كاهش توليد محصول مواجه 
بوديم كه روز چهارشنبه موفق شــديم اين كاهش را جبران 
كنيم و در كل توليد سالانه يك درصد بيش از سال قبل از نظر 
كمي برگ ســبز خريداري كرديم. رئيس سازمان چاي، كل 
خريد برگ سبز در سال گذشــته را ۸۹ ميليارد تومان عنوان 
كرد و ادامه داد: ارزش خريد برگ سبز چاي تا روز چهارشنبه 
به 1۰4 ميليارد تومان رسيد، بنابراين از نظر ارزشي هم حدود 

2۰ درصد از سال قبل پيشي گرفتيم. 

30 درصد افزايش توليد نسبت به سال قبل
روزبهان با بيان اينكه تاكنون 61 هزار و 4۰۰ تن برگ ســبز 

از كشاورزان خريداري شده اســت، افزود: كل خريد پارسال 
حدود 65 هزار تن برگ سبز بوده اســت و اميدوار هستيم با 
توجه به شــرايط جوي مناسبي كه امســال وجود دارد، اين 
ميزان به بيش از ۸۰ هزار تن برگ سبز برسد، ضمن اينكه اين 
ميزان توليد بيانگر حدود ۳۰ درصد افزايش محصول نسبت 

به سال قبل است.
 وي با تاكيد بر اينكه همه چيز درباره ميزان توليد بستگي به 

شرايط جوي دارد، اضافه كرد: اگر بارندگي ها و نزولات جوي 
در زمان مناسبي رخ دهد پيش بيني افزايش توليد بيش از اين 

ميزان را هم داريم. 

چاي داخلي تقريبا ارگانيك است
روزبهان با بيان اينكه چاي توليدي كشــور يك چاي تقريبا 
ارگانيك است، اظهار داشــت: در توليد چاي داخلي از هيچ 

نوع ســمي اســتفاده نمي شــود اما كود مصرف مي شود، به 
همين دليــل نمي گوييم محصــول كاملا ارگانيك اســت، 
ضمن اينكه چاي ايرانــي تنها چايي در دنياســت كه بدون 
اســتفاده از ســم توليــد مي شــود. رئيس ســازمان چاي 
كشــور اضافه كــرد: به هميــن دليل مصرف چــاي داخلي 
 رشــد زيادي كرده و بــراي خريــد آن رقابت پيــش آمده

 است. 

توليدبرگسبزچايدرسالجاريبهبيشاز۸۰هزارتنميرسد

افزايش تمايل مردم به چاي ايراني

معاون وزير كشاورزي با بيان اينكه آتش ســوزي  جنگل ها در سال جاري 2۳ 
درصد افزايش يافته اســت، گفت: در برخي از استان ها حتي يك بالگرد براي 
مهار آتش  وجود ندارد و اين امر زمان حياتي مهار آتش را از بين مي برد و آن را 

تا 2 ساعت افزايش مي دهد. 

خداكرم جلالي گفت: كارگروهي تشكيل شــده كه وظيفه دارد بيانات مقام 
معظم رهبري را درباره لزوم حفاظت از منابع طبيعي و جنگل ها اجرايي كند 

كه اميدواريم مثمر واقع شود. 
وي با بيــان اينكــه ملاقاتي بــا رئيس قــوه قضائيــه براي رســيدگي به 

پرونده هاي مربوطه داشــته ايم، اظهار داشت: ســتاد مبارزه با زمين خواري 
 در يك ســال گذشــته فعال تــر شــده اســت، همچنيــن تفاهمنامه اي

 با آموزش وپرورش براي فرهنگسازي و حفظ منابع طبيعي و جنگل ها منعقد 
شده است.

معــاون وزيــر جهــاد كشــاورزي افــزود: لايحــه اي بــراي حفاظــت 
از جنگل هــا در حــال تدويــن و ارســال بــه مجلــس اســت تــا 
برداشــته  دارد،  وجــود  مــا  پيــش روي  كــه  قانونــي   نواقــص 

شود. 

مناطق جنگلي برخي استان ها حتي يك بالگرد براي مهار آتش ندارند

مديرعامــل شــركت بازرگانــي دولتي 
ايران گفــت: تاكنــون 7/۳ ميليون تن 
گندم بــه ارزش ۸5 هزار ميليــارد ريال 
از كشــاورزان سراسر كشــور خريداري 
و ذخيره سازي شده اســت. علي قنبري 
افزود: عمليات برداشــت، عرضه  و خريد ايــن محصول در مناطق 
شمالي و سردسير كشور ادامه داشــته و روزهاي اوج خود را سپري 
مي كند. مديرعامل شــركت بازرگاني دولتي ايران بــا بيان اينكه 
خريد گندم در مناطق گرمسير و اســتان هاي جنوبي تقريبا تمام 
شده اســت، گفت: در حال حاضر ميزان خريد به 7 ميليون و ۳5۰ 
هزار تن رسيده كه نسبت به كل خريد سال گذشته 65۰ هزار تن و 
 نسبت به مدت مشابه سال قبل در اين تاريخ، بيش از يك ميليون و

 1۰۰ هزار تن افزايش يافته است. 

ارزش گندم هــاي خريــداري شــده؛ 8 هــزار و
 500 ميليارد تومان

قنبــري ارزش گندم هــاي خريداري شــده را بيــش از ۸ هزار و 
5۰۰ ميليارد تومان اعلام و اظهار كــرد: هم اكنون 6 هزار ميليارد 
تومان به حســاب كشــاورزان بابت خريد اين مقــدار گندم واريز 
شــده و مابقي مطالبات گندمكاران با تخصيص اعتبار از ســوي 
دولت و بانك ها بــه زودي پرداخت خواهد شــد. وي تصريح كرد: 
رويكرد اين شــركت حمايت از توليد داخل با تشــويق كشاورزان 
به توليد بيشــتر اســت، لذا از هر منابعي كه شــده تاكنون براي 
پرداخــت پول كشــاورزان اقــدام كرده ايم و بــراي اينكه25۰۰ 
ميليارد تومان طلب كشــاورزان را بپردازيــم، از مراجع ذي ربط 
 تقاضاي تامين و تخصيص اعتبار خريد را داريم و اميدواريم برخي

 بانك ها در تامين نقدينگي خريد، همسويي و تعامل بيشتري با اين 
شركت داشته باشند. 

1109 مركــز خريــد گنــدم در اســتان ها داير 
شده است

معاون وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه در سال جاري تعداد 11۰۹ 
مركز در سراسر كشور جهت خريد تضميني گندم مستقر شده اند، 
افزود: افزايش تعداد مراكز خريد براي رفاه حال كشــاورزان بوده تا 
توليدگنندگان بدون هيچ مشكلي گندم خود را به دولت تحويل دهند 
كه اميدواريم اين اقدام مثبت با ديركرد در پرداخت بهاي گندم ها زير 
سوال نرود. وي اظهار كرد: مراكز خريد اين شركت و مباشران تاكنون 
بيش از يك ميليون 166 هزار محموله  گندم كشاورزان را با دقت در 

شاخص هاي كمي و كيفي تحويل گرفته اند. 

خوزستان بيشترين گندم را توليد كرد
مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران درباره ميزان خريد گندم در استان ها 
گفت: 7 استان كشور شامل اســتان هاي خوزستان ۹62 هزار تن، گلستان 
۸۹۰ هزار تن، فارس 775 هزار تن، كردستان 47۰ هزار تن، اردبيل 46۰ هزار 
تن، خراسان رضوي 4۳1 هزار تن و كرمانشاه 426 هزار تن، بيشترين مقدار 
 گندم كشور را خريده اند. قنبري تصريح كرد: درمجموع بالغ بر 4 ميليون و

4۰۰ هزارتن گندم، بيــش از 61 درصد كل خريد، در اين 7 اســتان انجام 
شده است. 

ركوردشكني اردبيل و خرسان رضوي 
وي افزود: استان هاي اردبيل و خراسان رضوي با خريد بيش از 2 برابري 
گندم نسبت به مدت سال گذشته، امسال رشد چشمگيري داشته اند.  
معاون وزير جهاد كشاورزي با اشاره به اينكه استان آذربايجان غربي نيز در 
مرز خريد 4۰۰ هزار تن قرار دارد، استان هاي آذربايجان شرقي، مركزي، 
لرستان و همدان را از جمله استان هايي برشمرد كه خريد گندم در هريك 
از آنها تاكنون به بيش از 2۰۰ هزار تن رسيده است.  مديرعامل شركت 
بازرگاني دولتي ايران درباره چگونگي ادامه روند خريد گندم در كشور، 

توضيح داد: عمليات خريد تا زماني كه كشاورزان گندم مازاد براي فروش 
و تحويل به مراكز خريد داشته باشند، ادامه خواهد داشت و هم اكنون نيز 
مراكز خريد در استان هايي كه فصل خريد آنها تقريبا به پايان رسيده، فعال 

هستند تا محموله هاي گندم كشاورزان را تحويل بگيرند. 

تذكر كتبي به رئيس جمهوری درباره تاخير پرداخت 
بهاي گندم

45 نماينده مجلس به رئيس جمهوری درباره تاخير در پرداخت بهاي 

گندم خريداري شده از كشاورزان تذكر دادند. محمد دهقان، عضو 
هيات رئيسه مجلس در پايان جلسه علني روز يكشنبه گفت كه 45 
نماينده مجلس درباره تاخير در پرداخت بهاي گندم خريداري شده 

از كشاورزان تذكر كتبي دادند. 
بــه گفتــه وي، در ايــن تذكــر آمده اســت كــه علــت تاخير 
در پرداخــت بهــاي گنــدم خريــداري شــده از كشــاورزان 
 چيســت كــه قريــب بــه 45 روز از عــدم پرداخــت 

آن مي گذرد؟ 

45نمايندهمجلسبهرئيسجمهوریدربارهتاخيردرپرداختبهايگندمتذكردادند

طلب ۲۵۰۰ ميليارد ي گندمكاران از دولت
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اصناف

از گذشــته هاي دور تاكنــون اصناف 
همــواره نقــش بســيار مهمــي در 
زمينه هــاي اقتصــادي، سياســي، 

فرهنگي و اجتماعي كشور دارند. 
نقش اصناف تنها بــه تكميل چرخه 
اقتصادي كشــور محدود نمي شــود، بلكه فعاليت اين بخش 
تاثيرات مستقيم و غيرمستقيم در اشتغال نيروي كار و كمك 
به اقشار مختلف دارد. علاوه بر اين اصناف و تشكل هاي صنفي 
اهميت زيادي در  جلب رضايــت مصرف كنندگان در خريد و 
مصرف كالاها  و خدمات و همچنين نقش كليدي و  حساســي 
 در اجراي برنامه هاي دولت بــراي حمايت از توليدكنندگان و 

مصرف كنندگان دارند. 
نماينده مازندران در اتاق اصناف كشور در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار« گفت: حمايت از اصناف و بازار شهر ها موجب 
پيشرفت و شكوفايي توليد و صنعت و رشد و توسعه اقتصادي 

مي شود. 
احمدعلي قباديان ســوادكوهي افزود: اصناف به عنوان تشكل 
مردمي، بزرگ ترين بخش اقتصادي كشور را تشكيل مي دهد 
و مي توان با برنامه ريزي مناسب از توانمندي هاي آن در بهبود 

فضاي كسب وكار و اشتغال در كشور استفاده بهينه كرد. 
رئيس اتاق اصناف زيرآب، از نقش اصناف در خروج از شرايط 
نامناســب اقتصادي و بيكاري به عنوان راهبرد مناســب در 
دستيابي به اهداف اقتصاد مقاومتي و شكوفايي اقتصادي خبر 
داد و خاطرنشــان كرد: حمايت از بازار شــهر ها به پيشرفت و 

شكوفايي توليد و صنعت كمك مي كند. 
قباديان همچنين به نقش صنوف در تقويت اقتصاد ســالم و 
پويا و غلبه بر تحريم هاي ظالمانه اشاره و اظهار كرد: مسئولان 
علاوه بر تخفيف مالياتي بايد در زمينه ارائه تسهيلات كم بهره 
و پشتيباني از صنوف توليدي و خدماتي و توزيعي برنامه ريزي 

كنند تا اين واحد ها براي توليد بيشتر تشويق شوند. 
نماينده مازندران در اتاق اصناف كشور به ديدگاه كارشناسان 
درباره پيشاني بودن اصناف در اقتصاد كشور اشاره كرد و افزود: 
بازار كشــور 8 ميليون زير مجموعه دارد و 30 درصد جمعيت 
كشور را شامل مي شــود و حمايت از اين جمعيت قابل توجه 

موجب شكوفايي بيشتر اقتصاد كشور مي شود. 
وي به ايجاد 500 هزار شغل توسط اصناف كشور در سال 93 

اشاره كرد و با بيان اينكه اين تعداد اشتغالزايي بدون دريافت 
تسهيلات از دولت انجام شده است، بيان كرد: حمايت بيشتر از 
اصناف به شكوفايي و پويايي فضاي كسب وكار كمك مي كند. 

ضرورت كم كردن وابستگي هاي وارداتي و تامين 
نيازهاي داخلي

وي در ادامه اظهار داشت: از جمله مسائل مهم در يك مبارزه 
اقتصادي، توجه به توليد با همت و تلاشي مضاعف در راستاي 
كم كردن وابستگي هاي وارداتي و تامين نيازهاي داخلي در حد 
توان است. قشر زحمتكش و كوشاي كارگر، در كنار مديريت و 
برنامه ريزي مناسب، كارآيي بالايي داشته و يكي از اركان مثلث 
سرمايه، كار و مشتري اســت و اگر اهميت بيشتري از آن دو 
نداشته باشد، قطعا كمتر هم نيست.  وي افزود: تلاش جهادگونه 
در برنامه ريزي دقيق و به كارگيري نيروهاي متعهد و متخصص 
در توليد و افزايش كيفيت محصولات با بهينه سازي دستگاه ها 
و توجه كامل و همه جانبه به همه خدمات مورد نياز فرآيند توليد 
از آموزش، بيمه، بهداشت، تبليغات، بسته بندي، نگهداري و... 

مي تواند در اين زمره قرار بگيرد. 

توليد، مايه مباهات توليد كننده و تامين كننده نياز 
مشتري باشد

قباديان تاكيد كــرد: با اين نگاه، همه دســت اندركاران توليد 
اعم از ســرمايه گذار، كارفرما و كارگر و همــه تاثيرگذاران بر 
فرآيند توليد، بايد در بالا بردن كيفيت و كميت توليد، تلاش 
كنند. توليد بايد به لحاظ كيفيت مايــه مباهات توليدكننده 
و تامين كننــده نياز مشــتري باشــد و به لحــاظ كميت نيز 
داراي فراگيــري از نيازهــاي داخلي و خارجــي با محوريت 

مشتري مداري عرضه شود. 
وي گفت: نگاه به توليد ملي در همه عرصه هاي كشــاورزي، 
صنعتــي، خدماتــي، علمــي و... بايــد نگاهي اعتقــادي و 
مسئوليت پذير باشــد و با اين نگاه اســت كه فعاليت ها جنبه 
جســمي و روحي پيدا خواهند كرد و انگيزه جهادگونه در آن 
تقويت خواهد شد. محصولات ايران اسلامي، بايد در همه جاي 

دنيا با اين رويكرد قابل شناسايي و پذيرش قرار گيرند. 
قباديان اظهار داشــت: اين همان مصرف هدفمند از توليدات 
داخلي در اجرايي شدن »اقتصاد مقاومتي« است؛ يعني درحالي 

كه توليدات داخلي به سمت كيفيت بهتر و عرضه فراوان است، 
خريداران نيز با استفاده متعهدانه و متعصبانه از توليدات داخلي 
به عنوان يكي از زنجيره هاي چرخه استقلال كشور در مبارزه با 
تحريم ها و فشارها، در جبهه اقتصادي براي پيروزي كشورمان 

گامي موثر برمي دارند و نقشي مهم خواهند داشت. 

سيل اخير به ۳۰ واحد صنفي خسارات زيادي وارد 
كرد

احمدعلي قباديان ســوادكوهي، رئيس اتاق اصناف سوادكوه 

همچنين در بخشي از سخنان خود گفت: بر اثر وقوع سيل اخير 
در شهرستان ســوادكوه، چهار آپارتمان كه در شهر زيرآب در 
حاشيه رودخانه تالار بودند، فرو ريخت و به بيش از 30 واحد 

صنفي خسارت وارد شد. 
وي افزود: سيل خسارت زيادي را به واحدهاي صنفي سواد كوه، 
زيرآب و شيرگاه وارد و بيش از 30 واحد صنفي را تخريب كرد و 
ساختمان اتاق اصناف سوادكوه نيز حدود ۴0درصد آسيب ديد. 
وي تصريح كرد: ســيل بسياري از ســاختمان هاي تجاري و 
مســكوني را با خود برد و بيش از ۲5 واحد تجاري و ۱۴ واحد 

مســكوني و آپارتماني را تخريب كرد. همچنين سيل ۲ مغازه 
لوازم خانگي و تعدادي از مغازه هاي خواربار فروشي را به طور 
كلي از بين برد.  قباديان اظهار كرد: درمجموع بالغ بر 8 ميليارد 
تومان خسارت به واحدهاي صنفي زيرآب وارد شده و متاسفانه 
به دليل اينكه ساختمان ها بيمه نبودند، ضرر و زيان هنگفتي به 

اصناف اين شهرستان وارد شده است. 
قباديان افزود: در حال حاضر شــرايط مناسبي در شهرستان 
سوادكوه، زيرآب و شيرگاه وجود ندارد و اميدواريم كمك هاي 

لازم به واحدهاي صنفي اين استان انجام شود. 

»کسب وکار« مطرح کرد 

اشتغالزایی اصناف بدون کمک دولت

واردات تاير به كشور موجب شده فروش محصولات داخلي 
با مشكلاتي مواجه شود. نزديك به 70 درصد تايرهاي باري 
و 50درصد تايرهاي سواري موجود در بازار كشور، چيني 
هستند و اين در حاليست كه عرضه روز افزون محصولات 
به خصوص چيني آن هم با برندهاي متنوع در بازار در توليد 

داخل اثر گذاشته است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لاستيك، روغن، پنچرگيران، فيلترسازان و فيلتر فروشان 
تهران در اين باره در گفتگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر ركود شديد بازار لاستيك و 
روغن اظهار داشــت: صرف نظر از افزايش نرخ بنزين بازار روغن و لاستيك با ركود 
شديدي مواجه است به طوري كه فروشندگان، محصولات خود را بعضا با ۱000 تومان 

سود به فروش مي رسانند. 
عباس سماواتي تصريح كرد: خريد و فروش در بازار فعلي به هيچ عنوان مقرون به صرفه 
نيست و فروشندگان اين صنف صرفا براي تحقق تعهدات مالي خود به فروش با حداقل 

ميزان سود اقدام مي كنند. 
وي با اشاره به اينكه اكثر كارخانه هاي توليد لاستيك در داخل كشور محصولات خود 
را به شركت هاي خودرو ســاز داخلي عرضه مي كنند، اذعان داشت: توليدات داخلي 
در حوزه لاستيك نمي تواند پاســخگوي نياز كشور باشد چراكه بيشترين معاملات 
اين توليدكنندگان با خودروسازهاي داخلي صورت مي گيرد و بنابر ميزان تقاضاي 
مصرف كنندگان در اين عرصه استفاده از كالاي وارداتي ضروري به نظر مي رسد. وي با 
بيان ارزان بودن محصولات وارداتي گفت: كالاي وارداتي به لحاظ قيمت بيشتر مورد 
استقبال مصرف كنندگان قرار مي گيرد همچنين لازم به ذكر است كه عموم كالاهاي 
وارداتي موجود در بازار از خدمات پس از فروش و اســتانداردهاي مناسب برخوردار 

هستند. 
وي درباره فروش روغن هاي بي كيفيت و تقلبي در بازار اذعان داشــت: چندي است 
كه روغن هاي تصفيه دوم با بسته بندي برندهاي معتبر خارجي به وفور در بازار ديده 
مي شود و مردم با تصور خارجي بودن اين روغن ها را خريداري مي كنند در صورتي كه 

بازدهي اين روغن ها مسلما بسيار پايين خواهد بود. 
وي همچنين درباره واردات قاچاقي لاستيك گفت: به علت عدم سودآوري اين حوزه، 
برخي وارد كنندگان در كنار 3 تا۴ كانتينر قانوني ۱۲تا۱3 كانتينر غيرقانوني نيز وارد 
مي كنند تا در نهايت سود بيشتري به دست آورند كه اين امر به افزايش روز به روز ركود 

بازار منجر شده است. 
در توليد داخلي خدمات پس از فروش داريم

خدمات پس از فروش يعني اگر جنسي خريداري و خراب شد كسي باشد كه پاسخگو 
باشد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لاستيك، روغن، فيلترسازان، فيلتر فروشان و پنچرگيران 
تهران با بيان اين مطلب گفت: مشــكل ما در زمينه خدمات پس از فروش مربوط به 
كالا هاي وارداتي است. در توليد داخلي خدمات پس از فروش داريم. عده اي هم هستند 
كه شــفاف كار مي كنند ولي درباره واردات به دليل تحريم ها و اينكه از طرف دولت 

بررسي لازم صورت نمي گيرد، ما بسيار دچار مشكل مي شويم. 
عباس سماواتي ادامه داد: ترخيص كار با اسم خودش كالا وارد مي كند، بنابراين آن 
كالا خدمات پس از فروش ندارد و كيفيت آن هم بد است. اگر به مصرف كننده خسارت 
وارد شود كسي پاسخگو نيست زيرا اتحاديه نمي داند اين كالاي وارداتي را چه كسي 
آورده، متاسفانه برخي تجار نيزبراي فرار از ماليات و 9درصد ارزش افزوده، كالاها را 
به نام خودشــان وارد نمي كنند.   وي افزود: اين وضعيت در حالي است كه در انبارها 
بسياري روغن و لاستيك وارداتي بدون فاكتور و اسم انبار شده و معلوم نيست از سوي 

چه كسي سفارش داده شده است. ورود اينگونه كالاها به بازار خسارت سنگيني به 
مصرف كننده وارد مي كند و نتيجه اي هم در بازار داخل حاصل نمي شود. بنابراين دولت 
بايد برنامه ريزي كند هر كالايي كه از گمرك وارد مي شود با نام وارد كننده تخصصي و 
معتبر همان كالا وارد شود و اين واردات از يك گمرك صورت گيرد. اگر اتحاديه از ورود 
هر كالايي آگاه باشد، بهتر مي توان جلوي كالاهاي قاچاق را گرفت. دست دولت هم 

براي برخورد و شناسايي قاچاقچيان كالا بازتر مي شود. 

كالاهاي قاچاق با نام هاي جعلي وارد كشور مي شوند
عباس سماواتي ارتباط نزديك دولت را با تجار و كسبه قديمي هر صنف مهم دانست و 
افزود: دولت بايد با كسبه بازار مشورت كند و قبل از تصويب هر قانوني با اتحاديه اصناف 
هماهنگ باشند.  با اين كار ما در زمينه توليد و توزيع كالا و قاچاق كالا ،كمتر دچار 
مشكل مي شويم. در حال حاضر نيز كالاهاي قاچاق با نام هاي جعلي وارد كشور مي شوند 
كه پس از ترخيص كالا فرد خاطي كارت بازرگاني جعلي را پاره كرده تا شناسايي نشود. 

پس كالا نه حساب و كتابي دارد و نه خدمات پس از فروشي بنابراين اينطور حق دولت 
را نمي دهد. 

وي ادامه داد: اين مشكلات براي اصناف قابل جبران نيست و واحدهاي صنفي ضرر و 
زيان مي بينند. بنابراين سازمان ها و نهادها و ارگان هاي مربوطه نظر اتحاديه ها را هم 
بپرسند. تا زماني كه با اهل فن مذاكره و جلسه نداشته باشند، مشكل حل نمي شود.  
عباس ســماواتي با بيان اينكه هيچ سازمان يا نهادي نيســت كه از حقوق اصناف و 
مصرف كننده حمايت كافي كند، گفت: تا زماني كه مشكلات رفع نشود همين آش 
و همين كاسه است و در نهايت ورشكستگي همه كسبه را به دنبال دارد و باز تاكيد 

مي كنم كه خسارت اصلي به مصرف كننده وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه لاستيك و روغن تهران با ابراز ناراحتي از وجود سودجوياني كه همچنان 
به كسب سود از راه هاي نادرست مي پردازند، گفت: روغن هايي كه با برچسب خارجي 
وارد مي شوند اكثرا بي كيفيت و روغن سوخته هستند. بعضا متاسفانه لاستيك درجه 
۲ داخلي را درجه يك مي كنند و بسيارموارد ديگر كه سبب شكايت و مشكلات عديده 

براي مشتريان مي شود. در چنين فضاي به وجود آمده اي وجود نهادي كه پاسخگو باشد 
لازم و ضروري است. در مرحله بعد اين سوال پيش مي آيد كه اصلا با چه كسي مي شود 

به عنوان خاطي برخورد كرد و چطور مي توان او را شناسايي كرد؟ 
سماواتي با بيان اينكه هر كالايي كه توليد يا وارد مي شود بايد خدمات پس از فروش 
داشته باشد، اظهار داشت: خدمات پس از فروش يعني اگركالايي خريداري شد و خراب 
بود كسي باشد كه پاسخگو باشد و اين قطعه را درست كند يا خسارت آن را بپردازد. 
افرادي بايد براي كارشناسي كالا باشند تا خسارت ها را معلوم كنند، الان تمام اصناف 

از نداشتن پشتيباني كالايشان رنج مي برند.  
رئيس اتحاديه لاستيك و روغن افزود: مملكت ما بايد روز به روز پيشرفت و ترقي داشته 
باشد. ما مملكت خود را دوست داريم و براي پيشبرد اهدافش تلاش مي كنيم اما برخي 
افراد با واسطه گري و دلالي به اقتصاد كشور لطمات جبران ناپذيري مي زنند كه اين 
موضوع براي ما بسيار ناراحت كننده و رنج آور است.  وي در پايان از مسئولان خواست 

با نهادها و اتحاديه ها مذاكره كرده و همكاري لازم را داشته باشند.

 رئیس اتحاديه فروشندگان لاستیک و روغن از انبار کردن روغن و لاستیک بدون فاکتور و اسم خبر داد

واردات لاستيک از طریق افراد نا معتبر
 وفور روغن هاي تصفیه دوم با برندخارجي
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برخورد با همكاري كه عمدا اشتباه مي كند
امروزه يافتن كاري كه در آن با ديگران ارتباطي نداشته باشيد شايد غيرممكن 
اســت. البته لازم به يادآوري نيســت كه چنين كاري تا چه حد خسته كننده 
است. بنابراين شما نيازمند يافتن شيوه مناسبي براي روابط كاري هستيد. همه 
متخصصان علم مديريت احتمالا با اين موضوع موافقند كه روابط كاري مثبت 
براي انجام كارها ضروري  است. در نتيجه اين  پرسش بسيار مهم است كه وقتي 
همكارتان كار خودش را درست انجام نمي دهد )و يا اصلا انجام نمي دهد( و اين 

موضوع بر كار شما تاثير منفي مي گذارد بايد چه كاري  انجام دهيد.
فرض كنيد متوجه مي شويد همكارتان عمدا اشتباه مي كند تا شما را خراب  يا 
اعتبارتان را مخدوش كند. آنكونا مي گويد: چنين موقعيت هايي كثيف تر از اين 
هستند كه آدم با آنها برخورد كند. خوشبختانه چنين افرادي در عين حال بسيار 

نادرند. 
مي توانيد براي حل اين مشكل از روش هاي زير استفاده كنيد: 

با خود فرد در اين مورد رودررو صحبت كنيد. 
كارتان را توي چشم بياوريد. لاف نزنيد. از تعامل فعال به جاي انفعالي عمل كردن 
استفاده كنيد. مثلا سعي كنيد بگوييد: من اين تحليل ها را آماده كردم تا به شما 
نشان دهم كجا بايد منابع مان را سرمايه گذاري كنيم  به جاي اينكه بيان كنيد: اين 

تحليل ها نشان مي دهند كجا بايد منابع مان را سرمايه گذاري كنيم. 
انسان ها اغلب فردي را كه در جلوی اتاق مي ايستد رهبر گروه يا يكي از فعال ترين 

اعضاي پروژه تصور مي كنند. 
وقتي اعتبار گرفتني است، اعتبار را كسب كنيد. اين به معني لاف زدن نيست. 
به جاي آن، كارهاي خودتان را به نمايش بگذاريد يا اجازه بدهيد مديرتان دقيقا 

بداند كدام بخش پروژه نتيجه تلاش هاي شماست. 
در چنين موقعيت هايي نبايد به بدگويي از همكارتان متوسل شويد؛ چرا كه دود 

ماجرا به چشم خودتان هم خواهد رفت.

همزباني با مشتري
جيمي تازه به عنوان پيش خدمت رستوران 
يك شهر كوچك استخدام شده بود. يك 
روز سر ظهر يك راننده كاميون بسيار چاق 
وارد رستوران شد، گوشه اي نشست و او را 
صدا كرد: جيمي؛ 3 تا لاستيك صاف و 2 تا 

چراغ جلو براي من بيار.
جيمي كه از سفارش عجيب مرد سردرگم 
شده بود به آشپزخانه رفت و به آشپز گفت: فكر كنم اين آقا اشتباهي آمده 

رستوران؛ ببين چي سفارش داده.
آشپز گفت: اين طوري عادت كرده. منظورش اين است: 3 تا پن كيك و 2 تا 

تخم  مرغ عسلي. من سفارشش را آماده مي كنم. 
جيمي گفت: باشد. بعد يك ليوان را پر از روغن زيتون كرد و براي راننده برد. 
راننده با تعجب به ليوان نگاه كرد و گفت: اين چيست؟ من اين را سفارش 

ندادم.
جيمي با لبخند گفت: آشــپز گفت تا ســفارش تان آماده مي شود، روغن 

موتورتان را عوض كنم.

ابزارهاي نظارتي در مديريت
آيا در يك شــركت كوچك و كسب و كار 
خرد هم نياز به كنترل سيستماتيك وجود 
دارد؟ اين ســوال را به ايــن دليل مطرح 
مي كنم كه به عنوان يك مدير، تسلط كافي 
و كاملي به جنبه هاي مختلف كسب و كار 
خود و زيردستانم دارم. آيا با اين حال باز 
هم لازم است از فرم هاي ارزيابي عملكرد و 

ساير ابزارهاي كنترلي استفاده كنم؟
جايگاه نظارت و كنترل در مديريت يكي از وظايف اساسي مدير محسوب 
مي شود كه مستقيما با ســاير وظايف او در ارتباط است. در واقع براساس 
وظيفه  نظارت وكنترل است كه مدير مي تواند از منابع و فعاليت هاي اعضاي 
سازمان خود حداكثر كارايي و اثر بخشي را براي نيل به اهداف سازمان به 

دست آورد. تنها با يك نظارت و كنترل منطقي است كه يك مدير به صحت 
پيش بيني هاي خود بر مبناي برنامه ريزي هاي انجام شده پي مي برد. شايد 
به همين دليل اســت كه بايد اين نظر را پذيرفت كه هيچ برنامه اي بدون 
كنترل و بررسي، جامه  عمل نخواهد پوشيد و كنترل نيز بدون وجود برنامه 
معنا و مفهومي پيدا نخواهد كرد. بنابراين كنترل و نظارت در موسســات 

تجاري و ديگر سازمان ها نقش پويا و شكل دهنده اي ايفا مي كند. 
نقش پويايي كنترل از آن روســت كه بر اين اســاس مي تــوان به اصلاح 
انحرافات از طريــق تطبيق وضعيت عملكرد با اهداف مطلوب ســازماني 
پرداخت. مراحل كنترل و نظارت را مي توان طي 4مرحله به انجام رساند؛ 
مرحله اول تعيين معيار يا همان استانداردسازي به معناي ضابطه اي براي 
كنترل مراحل است. مرحله  دوم ســنجش عملكرد در برابر معيارهاست. 
مرحله  سوم تشخيص انحرافات و تحليل عملكردهاست و بالاخره مرحله  

چهارم كه انجام اقدامات اصلاحي درباره انواع كنترل و نظارت است. 
درباره انواع كنترل و نظارت هاي مديريتي، طبقه بندي هاي مختلفي انجام 
مي شود كه مدير به تشخيص خود و با توجه به شرايط و موقعيت هاي موجود 
از انواع مختلف آنها براي انجام وظايف بهره مي گيرد. كنترل در ابعاد زماني 
ممكن است به شــكل هايي چون دائم يا متناوب، متمركز يا غير متمركز، 
كمي يا كيفي صورت بگيرد. به علاوه كنترل و نظارت مديريتي با توجه به 
اينكه انجام دهنده  كنترل چه كسي است، يكي از شكل هاي ذيل را به خود 
خواهد گرفت؛ كنترل پيش برنده، كنترل هاي غربالي حين عمل و كنترل 
پس از عمل.  بنابراين به شما دوست گرامي توصيه مي كنم حتما در كنار 
نظارت مديريتي خود از فرم ها و ابزارهاي نظارتي مكتوب هم استفاده كنيد.

مهارت

داستانک

راهکار

راز موفقيت ايكيا
آگاهي

اختلاس در بخش خصوصی
هر مستخدم دولتي، چه يك مديربالا دستی باشد، 
چه كارمندی پايين دســتی، در صورتی كه يك 
سلسله اعمال مثل دستكاري در صورتحساب ها 
و ارائه ترازنامه برخلاف واقع و از اين قبيل موارد را 
انجام دهد، ممكن است محكوم به جرم اختلاس و 

تحمل مجازات متناسب با آن شود. 
امروز با افزايش شركت هاي خصوصي و رشد سريع 
آنها، ديده می شود كه ســازمان اداره كننده يك 
شركت تجاري اندازه های يك وزارتخانه عريض 
و طويل را پيدا كرده اســت و افراد زيادي در آن 
شركت فعالند. ممكن است يك شركت ده ها مدير 
و حسابرس و حسابدار داشته باشد و هر يك از اين 
افراد، هركدام به نوعي مي توانند همان اقداماتي 
 را انجام دهند كــه در بخش دولتي براي شــان 
جرم انگاري شده؛ اما با توجه به اينكه عنوان دولتي 
ندارند، نمي توان آنها را مختلــس ناميد. اگرچه 
در بسياري از كشــورهاي جهان و همچنين در 
كنوانسيون هاي مربوط به حقوق كيفري، اختلاس 
در بخش خصوصي نيز پيش بيني شده و اركان اين 
جرم مورد شناسايي و توصيف قانونگذار قرار گرفته 
است، اما در حقوق ايران نمي توان عنوان مجرمانه 
اختلاس را به مرتكبين در بخش خصوصي اطلاق 
كرد. در فقدان مواد قانوني مورد نياز براي پوشش 
اين خلع، رويه قضايي و دكترين با تفســير جرم 
»خيانت در امانت« و فرض وجود رابطه اماني بين 
شــركت و كارمند و نهايتا وقوع خيانت به اشكال 
تصاحب يا استعمال يا مفقود و يا ... در مال مورد 
امانت صورت می گيرد. در اين موارد، ارتكاب عمل 
مجرمانه مشــابه اختلاس در بخش خصوصي را  
می توان خيانت در امانت و مرتكب آن را مشمول 
كيفر تعيين شده از طرف قانونگذار به حساب آورد. 
باري در فقدان قانون، اين تفســير فني و مبتني 
بر احراز نظر قانونگــذار در مورد جرم »خيانت در 
امانت« تا حدودي توانســته است راهگشا باشد، 
اما با توجه به اصل قانوني بودن جرم و مجازات و 
جلوگيري از تفسير موسع، نياز به وجود قانون را 
در اين زمينه هر روز بيشتر احساس می كنيم؛ با 
اين حال، تا تصويب چنين قانوني فعلا اختلاس 
در بخش خصوصي را با همان عنوان »خيانت در 

امانت« بايد به حساب آوريم.

حقوق کسب و کار آموزش

در دين اسلام تجارت و كسب و كار بر پايه معنويت و 
فضيلت بوده و به تاجر تاكيد شده است كه از روي عدل 
و انصاف رفتار كند، زيرا هدف از تجارت فراهم كردن 

وسايل رفاه عمومي در جامعه بشري است. 
اسلام، مصالح و آسايش مردم را در اولويت قرار داده 
براي اينكه روابط اقتصادي نيز همانند روابط اجتماعي 
با صداقت و راســتي و از روي عدالت و رضايت انجام 
پذيرد و مصالح فــردي و اجتماعي تامين و نيز از هر 
گونه هرج و مرج و اختلاف جلوگيري شــود و مردم 
در تمام عرصه هاي زندگي از جمله معاملات با خيال 
راحت و خوشــي و خرمي و آرامــش زندگي كنند، 
در زمينه تجــارت و معاملات نيز احــكام و قوانيني 
مقرر داشــته تا با اجراي آنها بتوانند زندگي ســالم 

و خداپســندانه اي داشته باشــند.  بزرگان ديني ما 
ويژگي هايي را براي يك تاجر برشمرده اند. به عنوان 
مثال پيامبر خــدا )ص( در حديثــي مي فرمايند: 
 »كاسب درستكار راستگوي مســلمان، در قيامت 

با شهيدان است.«
آن حضرت همچنين فرمودند: »كاسب راستگو در روز 

قيامت زير سايه عرش است.«
در كنار اين ويژگي ها، تاجر در كسب و كار خود بايد 
از برخي كارها پرهيز كند. بنابراين رسول خدا )ص( 
مي فرمايند: »كسي كه خريد و فروش مي كند بايد از 
پنج كار دوري ورزد وگرنه نبايد خريد و فروش كند: 
ربا، سوگند، پوشاندن عيب كالا، تعريف و تبليغ در 

موقع فروش و بدگويي از كالا در موقع خريد آن.«

همچنيــن از پيامبــر اعظم )ص( ســوال شــد: 
محبوب ترين مردم پيش خدا چه كســي است؟ آن 
حضرت فرمودند: »كسي كه بيشترين سود و خدمت 
را به مردم ارائه دهد.« بنابراين در معاملات بايد به فكر 
رساندن سود بيشتر به ديگران بود، نه اينكه انسان فقط 

به فكر سود خود باشد. 

كاسب بايد از چه كارهايي دوري كند؟ 

شــايد خيلي از مــا روز اول كاري مــان را هرگز 
فراموش نكنيم. چرا كــه در آن روز مهم، اتفاقات 
و تجربه هايي بــراي ما رقم مي خورد كه شــايد 
پايه ريــزي سرنوشــتمان در آينــده نزديك يا 
دور باشــد. امــا قطعا اعمــال و رفتــاري وجود 
دارد كــه در چنيــن روزي بايد از آنهــا اجتناب 
كــرد. در اين گزارش ســعي مي كنيــم بايدها و 
نبايدهايي را كه در اولين روز اســتخدام، رعايت 
 كردنش بــراي كارمند يا كارگر ضروري اســت، 

معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنوز با خلق و خوی 
كارجويان آشنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شــما كمك می كند. 
سعی كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درک 
كنيد و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما را كه 
به شما كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های 

خود را انجام دهيد.
 ورود يك همكار جديد برای كارمندان و كارفرما 
متفاوت است كارفرما با استخدام شما يكسری از 
وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما قرار می دهد 
بنابراين سعی كنيد در همان روز اول كار ايده ها و  
نظرات خود را در مورد وظايف و مسئوليت ها كمتر 
بيان كنيد و در ابتدا سعی كنيد كه روی شروع كار 
متمركز شويد و پس از گذشت مدتی از انجام كار 

برای تغيير روند كاری با كارفرما مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 
مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 
منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 

كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

وقت شناس )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 

را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 
ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 
غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 

مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكات ضروري براي  روز اول كاري

شــركت »ايكيا« يكــي از بزرگ ترين شــركت هاي 
خصوصي در دنياست كه در 3۷ كشور جهان بيش از 
3۰۰ فروشگاه و بيش از ۱2۰هزار كارمند دارد و درآمد 

سالانه آن به بيش از 28ميليارد دلار مي رسد. 
موسس شركت ايكيا فردي به نام اينگوار كمپراد، متولد 

۱۹2۶ميلادي در جنوب ســوئد است. شعار ايكيا اين 
است: »ســادگي«، »كارايي«، »زيبايي«.محصولات 
ايكيا به واســطه ارزاني و كيفيت خوب و مناسب آن از 
شهرت جهاني برخوردار هســتند. اهداف شركت در 
كاتالوگ ها و آگهي هاي تبليغاتي نيز منعكس شــده 

است. اينكه مردم بايد خودشان مبلمان را سر هم كنند. 
بسته بندي محصولات اين شــركت همگي به صورت 
Flat pack هستند، به اين معني كه نياز به مونتاژ شدن و 
 سرهم كردن دارند. اين امر سبب مي شود كه هزينه هاي 
حمل و نقل كاهــش پيدا كند و از همه مهم تر شــما 

هزينه اي بابت مونتاژ كردن آنها نمي پردازيد و عملا با 
سرهم كردن اين اجناس توسط خودتان، هزينه اي كه 
شركت هاي ديگر از شما براي مونتاژ اخذ مي كنند، در 
جيب خودتان باقي مي ماند. طراحي محصولات ايكيا 

ديگر مزيت بزرگ محصولات اين شركت است.


